
 طفيلى  هاى دنياى ما

م.ظرافتى: دنياى امروزمان به همه چيز نياز دارد جز آدم حســابى! اصلاً 
بگذاريد اين طور بگويم كه دنيــاى امروزمان بدون «بهنام بانى»، «حامد 
همايون» و «تتلو» معنا ندارد! اگر يكى از  اين  ها نباشند روزهاى سخت تا 

پايان هفته را به عشق كنسرت چه كسى سر كنيم؟!
يا اگر «پرسپوليس» صدر جدول ليگ برتر نباشد و «استقلال» و «سپاهان» 
هم با سه امتياز اختلاف تعقيبش نكنند، از دنبال كردن چه چيزى به جز 

فوتبال تا اين اندازه هيجان زده شويم؟
اگر سلبريتى ها، اينستاگرام را با جديدترين تصاويرشان در سواحل هاوايى 
آپديت نكنند، اينستاگرام را به عشق ديدن  عكس هاى چه كسى باز كنيم؟ 

دستمان مى رود اصلاً به سمت فضاى مجازى؟
شبكه نسيم اگر خنده  هاى مصنوعى رامبد جوان با شعار «الكى بخنديم» 
را پخش نكند، با چه هدفى دكمه «پاور» كنترل را فشار دهيم؟ يا «حميد 
هيراد» اگر خاطرات كودكى و بيوگرافى  اش را جلوى دوربين تعريف نكند، 

براى شنيدن داستان زندگى چه كسى، يقه چاك دهيم؟
اصلاً اگر يكى از فوتباليست  ها، سلبريتى ها و خواننده هايمان، هرازچندگاهى 
سرما نخورند، كارشان به بيمارستان نكشد يا رهسپار آن دنيا نشوند (زبانم 
لال البته)، خبرى پيدا مى شود كه ارزش بازتاب در  رسانه  ها را داشته باشد؟
بودن اين ها آن قدر اهميت دارد كه تمام ابعاد زندگى مان را اشباع كرده اند. 
تلويزيون، رســانه ها، شــبكه هاى مجازى و... بدون اين ها دنيايى كه براى 
خودمان ساخته ايم، روى سرمان آوار مى شود لابد و مملكتى فلج مى شود 

احتمالاً. قول مى دهم كه بدون اين چيزها كشورمان، كشور نخواهد شد! 
از آن طرف به كجاى دنيا برمى خورد اگر روزنامه نگارهايمان براى هميشه 
قلم را زمين بگذارند؟ يا اعلام شود از فردا هيچ كتابى در كشور چاپ نخواهد 

شد و ناشرها همه ورشكست  شده اند.
چه مى شــود اگر نخبه هايمان كوچ كنند به آن سر دنيا؟ چه اشكالى دارد 
اگر فلان اســتاد دانشگاه با 40 سال سابقه تدريس، فلان نويسنده يا فلان 
اســتاد فلسفه بخواهند دار فانى را وداع بگويند؟ به كجاى دنيا برمى خورد 
مگر؟ اين ها كه نه جايى در رســانه ها داشته اند، نه جايى در تلويزيون و نه 
جايى در فضاى مجازى... پس چه اشــكالى دارد اگر يك روز براى هميشه 
بروند و ديگر نباشــند؟ مگر دنيايى كه ما براى خودمان  ساخته ايم به اين 

چيزها هم نياز دارد؟!
اين آدم  ها حتى پنت هاوس هاى 1500 هم ندارند. هيچ باغى در لواســان 
به نامشان نخورده و ماشين چند ميلياردى نمى رانند. اين آدم ها را كسى 
نمى شناســد، امضايشان براى كسى اهميت ندارد و تصاويرشان روى در و 

ديوار كافه  ها نصب نمى شود.
اين آدم  ها حق دارند اگر در دنياى ما احســاس طفيلى بودن كنند و يك 
روز بى ســرو صدا از ميان ما بروند چون خوب مى دانند كه بود و نبودشان 
توفيرى به حال هموطنانشان ندارد. براى آن ها مهم اين است كه محمدرضا 
گلزار امروز چه غذايى مى خورد، الناز شاكردوســت در جشنواره فيلم فجر 
چه لباسى مى پوشد و پرسپوليس با چند امتياز اختلاف نسبت به سپاهان 

و استقلال قهرمان ليگ برتر مى شود!
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سايپا صفر - شهرخودرو يك

پيروزى طلايى
با تعويض طلايى

شهرخودرو با پيروزى طلايى مقابل سايپا بيش از پيش به كسب سهميه اميدوار 
ماند. مردان گل محمدى در آخرين بازى هفته بيســت و هشتم موفق شدند در 
اســتاديوم شهر قدس ، سايپا را يك بر صفر شكست دهند و با 52 امتياز بالاتر از 
تراكتور در رتبه چهارم قرار بگيرند. ديروز در حالى كه دو تيم بدون گل نيمه اول 
را به رختكن رفته بودند در نيمه مربيان گل محمدى با تعويض طلايى خود ورق  

بازى را برگرداند. يونس شاكرى مهاجم...

كليدها

دور شدن يا نزديك شدن؟
هنر شــما چيســت؟ آدم ها دو كار اصلى بلدند، يكى دور شدن، 
غريبى كردن و دور كردن و ديگرى نزديك شــدن، ايجاد الفت و 
قرابت. هر كسى به يكى از اين دو كار سرگرم است و قوام و دوام 
اجتماعات بشــرى به همين دو كار است. بشر در كشاكش اين دو 
گروه به اينجايى رســيده است كه امروز هست. واقعيت اين است 
كه هر دو اين كارها براى بشــر لازمند. من بلد نيستم شعار بدهم 
كــه از عده اى بايد دورى كــرد و از برخى بايد به قدر يك جهان 
دور شــد؛ نزديكى و الفت هم كه نياز به فلســفه ندارد و خودش 
آغاز همه فلسفه هاست. عشــق ورزيدن است كه هستى را شكل 
مى دهد و حتى تولد بشر هم در نزديك شدن دو نفس ديگر است. 
اما هر كدام از اين دو هنر اصلى اگر بر ديگرى غلبه كنند آدميزاد 
و جامعــه را بيچاره مى كننــد. تخريبچى ها هم لازمند، ولى براى 
جاى مخصوص به خود. چنــد روز پيش عزيزى كه با من فاصله 
فكرى زيادى دارد، براى شعرى كه جايى منتشر كرده بودم پيامى 
گذاشــته بود كه: اين معجزه ادبيات است كه مى تواند بين من و 
شما با اين شعر وحدت حسى ايجاد كند. جامعه ما هميشه و اين 
روزها كه از چهار طرف عالم به چهل ســو مى كشندش بيشتر از 
هر چيزى به اين هم حسى ها و همدلى ها و گفت وگوها نياز دارد تا 

بتوانيم اين خانه و اين سرزمين را حفظ كنيم.
تشيع انقلابى در قالب جمهورى اسلامى ظرفيت خودش را در جهان 
نشان داده است و اردوگاه استكبار بر اساس مصاحبه و گزينش مردم 
ما را تفكيك نمى كند. آن ها اين خاك را زادگاه تفكر سياســى جديد 
اسلام مى دانند و جز نابودى اين سرزمين و انهدام ساختارهاى قدرت 
آن خيالى ندارند. اين است كه امروز بيش از هر چيز نيازمند كسانى 
هستيم كه بر همدلى بين بلوك هاى مختلف جامعه ايرانى بيفزايند. 
حوصله داشته باشيم و به متخصصان تخريب بگوييم بايد وقتى ديگر، 
جايى ديگر و در خاك دشــمن فعاليت كنند. ما به قدر كافى درد و 
مسئله مشترك داريم كه مى تواند مبناى توليد قدرت براى سرزمينمان 
باشد، اگر با همديگر بيهوده در نيفتيم و توان هاى ما صرف منازعات 

غير راهبردى نشود.

 روزنوشته هاى على محمد مؤدب

پرايدِ اشانتيون!
يك كاربر فضاى مجازى با ثبت تصويرى از 
يك تابلو آگهى تبليغاتى اتومبيل كه اعلام 
كرده اســت با خريد بيشــتر از يك و نيم 
ميليارد تومان، يك دستگاه خودرو پرايد به 
عنوان اشانتيون هديه بگيريد، تلاش كرده 
اســت شــكاف طبقاتى موجود بين اقشار 

جامعه را به تصوير بكشد. 
اين كاربر همراه با اشــتراك گذارى اين تصوير در حساب كاربرى شخصى خود 
نوشت: «شكاف طبقاتى به زبان ساده يعنى يه عده حتى نمى توانند اشانتيون يه 

عده ديگر را بخرند».

تبريك كاربران به حماس
دو روز پيــش به دنبال حمله جنگنده هاى 
رژيم صهيونيستى با ده ها موشك در فاصله 
زمانى محدود به فلسطينيان و ناديده گرفتن 
خون آنان، نيروهاى مقاومت جنبش حماس 
فلسطين شهرك هاى صهيونيستى مجاور 
شــمال نوار غزه را بمباران كردند. عمليات 
حماس عليه رژيم صهيونيســتى واكنش 
كاربران فضاى مجازى را به دنبال داشــت و كاربران با هشتگ #زندگى_سگى_
اسرائيلى ها، موفقيت حماس را تبريك گفتند. يكى از كاربران در قالب اين هشتگ 
نوشته است: «دارم به اين فكر مى كنم... زمانى كه يك موشك جنبش مقاومت 
به اســرائيل مى خورد آن ها با خوف و گريه به ســمت پناهگاه مى روند. حالا با 

موشك هاى ايرانى... بايد چه كار كنند».

 علاقه به بوسيده شدن!
پس از ماجراى بوسيدن تصوير وزير كشور 
توسط نماينده مجلس، عبدالرضا رحمانى 
فضلى وزير كشــور، يك بار ديگر در فضاى 
مجازى حاشــيه ساز شــد! آقاى وزير در 
صفحه شخصى خود در اينستاگرام تصويرى 
از دو تن از هموطنان سيل زده تركمن  را در 
حال بوسيدن خودش به اشتراك گذاشت 
و نوشــت: «ثمره خدمت چيزى جز رضايت مردم نيست و اين معناى حقيقى 
حق الناس اســت و هيچ لبخندى دلنشين تر از رضايت و توفان محبت و امنيت 
و آرامش مردم نيســت. ابراز محبت هموطنان سيل زده تركمن به خادم خود». 
حالا تصوير آقاى وزير سوژه جوك هاى كاربران فضاى مجازى شده است. يكى از 
كاربران در اين باره نوشته است: «من هرچى بگم از طنز ماجرا كم ميشه. تصوير 
خودش گوياى همه چيزه. مثل اينكه آقاى وزير علاقه به بوسيده شدن داره. آخه 

عكسى با اين ژست شايسته وزير كشور است؟».

حواستان كجاست؟
ســيدعزت االله ضرغامى با انتشار پيامى در 
توييتر نســبت به گرانى ماكارونى واكنش 
نشان داد. ضرغامى در توييتر نوشت: «ديروز 
رفتم سوپرى محل ماكارونى بخرم. حداقل 
70 درصد گران شده بود. مغازه دار از افزايش 
قيمت شــكر و خرما و تن ماهى هم گفت، 
ولى ماكارونى كالاى جانشــين برنج است. 

حواس  ها به طبقات پايين جامعه هست يا نه؟»
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مجيد تربت زاده: باريكه نــور، همان طور بى رمق، 
كمى پهن تر شــد... بازهم پهن تر... يونيفرم سياه، در 
چارچوب در ايســتاد و جورى كه در و ديوار و همه 
چيز بلرزند، فرياد زد: «آقا و همه كاره اينجا منم... تو 
زندانى 1066 هســتى... از حالا فقط يك شماره اى... 
1066 شنيدى...؟» از آن روز به بعد، جمله هاى لعنتىِ: 
«1066 اينم غذات... 1066 بيا جلو... 1066 بلند شو 
وايســا...» رفتند روى مُخش... روى اعصابش. آن نورِ 
كم رمق، يونيفرم ســياه و 1066 دست به دست هم 
داده بودند تا مغزش را از هرچه كه داشت، خالى كنند. 
مى خواستند «بابى ســاندز» جز شماره 1066 چيز 
ديگرى براى فكر كردن نداشــته باشد. مى خواستند 

فكرهايش را هم بدزدند... .

  شاگرد مكانيك
چند سالى مى شــد كه عظمت امپراتورى بريتانيا، 
از چند جا ترََك برداشــته بود. اقتدار استعمارگرى، 
در ســرزمينى كه معروف بود هيچ گاه خورشيد در 
قلمرو گسترده آن غروب نمى كند، داشت رو به افول 
مى رفت. ترََك ها از هرجا كه آغاز شده بودند، امتداد 
يافته و خودشان را رساندند كنار گوش ملكه انگليس. 
درست جايى كه مدت ها پيش انگليسى ها با خط كش 
استعمارى شان آن را به ايرلند شمالى و جنوبى تقسيم 
كرده بودند. جنوبى ها استقلالشان از بريتانيا را اعلام 
كردند و شــمالى ها به ملكه وفادار ماندند و حتى با 
جنوبى ها جنگيدند تا در اردوگاه استعمار باقى بمانند. 
چند ســال بعد اما، ترََك به بخش شمالى هم رسيد. 
در ميان مردم ايرلند شــمالى هم كسانى پيدا شدند 
كه غبطه استقلال جنوبى ها را بخورند. كم كم صداى 
اعتراض و جمهورى خواهى بلند شد و در نهايت هم 
ارتش جمهوريخواه ايرلند شكل گرفت و كار حتى به 
اختلاف ميان جمهوريخواهان و طرفداران تاج و تخت 
پادشاهى كشيد. «روبرت جرارد ساندز» كه بعدها به 
«بابى ساندز» معروف شد همزمان با همين كشاكش 
و درگيرى ها در«ابَوتز كراس» ايرلند شــمالى به دنيا 
آمد. او از 16 سالگى دبيرستان را رها كرد، در جايى به 
عنوان شاگرد مكانيكى مشغول به كار شد و همزمان 
به اتحاديه كارگران ايرلند شمالى هم پيوست. «بابى 
ساندز» در 18 سالگى به عضويت ارتش جمهوريخواه 

ايرلند درآمد.

 راه دوم
متولدان 30 يا حتى 40 ســال پيش، ممكن اســت 
فكر كنند شخصيت امروزمان آدم گمنامى است كه 
ما وقتى در به در دنبال ســوژه مى گشتيم، لابه لاى 
صفحات تاريخ معاصر يا روزنامه هاى 40 سال پيش، 
چشممان به نام «بابى ســاندز» افتاده و حالا داريم 
برايش قلمفرســايى مى كنيم. اين در حالى است كه 
كمى مُســن ترها، نه تنها نام خيابان «بابى ساندز» 
در تهران را بارها شــنيده يا از آن عبور كرده اند، بلكه 
خوب به خاطر دارند كه در سال هاى نخست پيروزى 
انقــلاب نام اين جوان ايرلندى تــا مدت ها ورِدِ زبان 
خبرگزارى ها و رســانه ها بــود. آن روزها، اگرچه پير 
و جوان، «بابى ســاندز» و اعتصاب غذاى معروفش 
را به عنوان نماد مبارزه و مخالفت با سياســت هاى 
استعمارى انگليس مى شناختند، اما كمتر كسى از 
پيشــينه زندگى و مبارزات او اطلاع چندانى داشت. 

جوان ايرلندى با آرمان اســتقلال ايرلند شــمالى از 
انگليس، به ارتش آزاديبخش كشورش پيوسته بود 
و به خاطر همين مسئله هم با فشار سلطنت طلبان 
ايرلندى شغلش را از دســت داده و مجبور به ترك 
محل كار و زندگى اش شــده بود. او در سال 1972 
به اتهام حمل سلاح دســتگير و به پنج سال زندان 
محكوم شــد. پس از آزادى، آنچنان كه انگليسى ها 
مى خواســتند و فكر مى كردند رفتــار نكرد و دوباره 
به جرم حمل اســلحه دستگير و اين بار به 14 سال 
زندان محكوم شــد. دو راه بيشتر برايش باقى نمانده 
بود. يا اينكه افكار و انديشه هاى انقلابى را كنار بگذارد، 
شرايط زندان را بپذيرد تا مثلاً در آستانه 37 سالگى، 
بدون اينكه دل و دماغ مبارزه داشته باشد آزاد شود و 
برود پىِ زندگى اش. راه دوم هم اين بود كه در زندان، 
انقلابى گرى و آزاديخواهى اش را ادامه بدهد. «بابى» 
راه دوم را اگرچه غيرممكن و دشوار بود، انتخاب كرد.

  فست فود ايرانى
ارديبهشت ماه سال 1392 بود كه نام يك فست فود 
فروشــى در تهران، موضوع گزارش نشريه ايرلندى 
«آيريش سنترال» شد! روزنامه نگاران ايرلندى البته از 
سر بيكارى به تهران نيامده بودند و اتفاقى چشمشان 
به «زغالى برگر بابى ساندز» نيفتاده بود. همان طور كه 
بالاتر گفتيم، در تهران خيابان «بابى ساندز» هم داريم 
كه براى سوزاندن دل انگليسى ها، تابلوى آن را ابتداى 
خيابان سابق «چرچيل»، جايى كه سفارت انگليس 
قرار دارد نصب كرده ايم تا سفارتخانه بريتانياى سابقاً 
كبير، يادش بماند كه با يك آزاديخواه و استقلال طلب 
ايرلندى چه رفتار شــرم آور و بيرحمانه اى داشــت. 
ايرلندى ها به خاطر يادمان «بابى ساندز» آمده بودند 
و خبردار شــده بودند كه به جز خيابانى به اين نام، 
ايرانى ها فست فود «بابى ساندز» هم دارند. البته خدا 
مى داند چند نفر از مشــترى هاى هر روزه اين زغالى 
برگر، وقتى دارند آتش گرسنگى شان را با برگرهاى 
چرب و چيلى فرو مى نشانند، به اين فكر مى كنند كه 
«بابى ساندز» همان كســى است كه در اعتراض به 
سياست هاى استعمارى انگليس، دست به اعتصاب 
غذا زد، 66 روز گرسنگى كشيد و در نهايت هم جان 
به جان آفرين تسليم كرد؟ انگليسى ها در ورقه گواهى 
پزشكى اش، دليل مرگ را خودكشى نوشتند! مدتى 
طول كشيد تا حاضر شوند به دليل اعتراض خانواده و 
مردم، كلمه خودكشى را بردارند و از «گرسنگى» به 

جاى آن استفاده كنند.

  نماينده زندانى
اين طــور نبود كه فقط 
زندانى شــود و بعد هم 
با اعتصاب غذا، موجبات 
مرگش را فراهم كند تا 
دستش  از  انگليسى ها 
راحت شــوند. پيش از 
مرگ حدود چهار سال 
را در زندان گذرانده بود. 

او به عنوان افســر ارتــش جمهوريخواهان، رهبرى 
زندانيان ايرلندى را به عهده گرفته و در سازماندهى 
مبارزات داخل زندان نقش اساســى داشــت. براى 
نشــريات ايرلندى مقاله مى نوشت. شعر مى سرود و 

يك فعال سياسى تمام عيار بود. حتى وقتى نماينده 
ايرلند در پارلمان فوت كرد و قرار شد انتخابات محلى 
بــراى انتخاب نماينده جايگزين انجام شــود، «بابى 
ســاندز» نامزد نمايندگى مجلس شد و جالب اينكه 
در انتخابات پيروز هم شد. انگليسى ها مجبور شدند 
براى جلوگيــرى از آزادى و ورود او به مجلس قانون 
انتخابــات را تغيير داده و نامــزدى را براى زندانيانى 
كه بيشــتر از يك سال بايد در زندان بمانند، ممنوع 
كنند. «مك كرنى» از جمله مبارزان ايرلندى كه 16 
ســال را در زندان گذرانده مى گويد: «شخصيت او به 
عنوان يك هماهنگ كننده بســيار عالى بود... ما دو 
وقت عمومى داشتيم؛ يكى وقت كليسا بود و ديگرى 
نيم ســاعت وقت بود ملاقات با اقوام و دوستان... از 
اين وقت ها بشدت استفاده مى كرد براى هماهنگى 
و ارتباط زندانيان... اين يكى از اســتعدادهاى بزرگ 
او بود... رساندن اخبار زندان به بيرون... قاچاق كاغذ 
و قلم بــه داخل زندان و نوشــتن مطالب مختلف... 
برگزارى كلاس هاى مختلف درس...فلان استاد زندانى 
در سلولش بلند بلند درس مى داد و زندانى هاى ساير 
ســلول ها صداى او را مى شنيدند و ياد مى گرفتند... 

همه اين ها كار و مهارت بابى ساندز بود...».

 فقط تماشا كردند
مدتــى در زندان اعتراض «پتويــى» راه انداخت. به 
پيروى از او هيچ كدام از ايرلندى ها حاضر به پوشيدن 
لباس مخصوص زندان نشده و پتويى را دور خودشان 
پيچيدند. سال 1981 هم به نشانه اعتراض به همراه 
دوستانش اعتصاب غذا كرد. مدتى بعد خبرش در همه 
دنيا پيچيد. مطالبه اعتصاب كنندگان اين بود: خروج 
اشغالگران انگليسى از قسمت شمالى ايرلند، پوشيدن 
لباسى غير از لباس فرم زندان، عدم كار اجبارى، حق 

مطالعه و آموزش، حق ملاقات هفتگى و.... 
اعتصاب كه طولانى شــد، انگليسى ها سعى كردند با 
استفاده از نهادهاى دينى مانند كليسا، آن ها را وادار به 
دست كشيدن از اعتصاب كنند. «بابى» به آن ها گفت 
ما را رها كنيد... از انگليسى ها بخواهيد دست از استعمار 
مردم ايرلند بردارند. صداى حمايت از آزاديخواه ايرلندى 
از گوشه و كنار جهان بلند شده بود. 66 روز بعد «بابى 
ساندز» درگذشــت. پس از او حدود 10 نفر ديگر هم 
از دنيا رفتند. انگليســى ها با همــه ادعاهايى كه براى 
دموكراســى و حقوق ملت ها داشته و دارند، مرگ اين 

آزاديخواهان را تماشا كردند. 

فقــط در ايران براى اينكه مجبور نشــوند در 
مكاتبات ديپلماتيكشــان و براى آدرس دادن 
از واژه «بابى ساندز» استفاده كنند، درِ اصلى 
ســفارت را از خيابان چرچيل كه حالا «بابى 
ســاندز» شــده بود به خيابان مجاور منتقل 

كردند!   

من 1066 نيستم!
نگاهى به زندگى و مبارزات ضد انگليسى «بابى ساندز»
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ورزش: هفته پنجم رقابت های لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۱۹ 
عصر امروز و از ساعت ۱7:3۰ در تاشکند پیگیری می شود 
که شاگردان برانکو در یک دیدار حساس با قضاوت داوران 
استرالیایی به مصاف پاختاکور ازبکستان می روند. در حال 
حاضر پاختاکور با ۵ امتیاز در رده ســوم گروه D قرار دارد 
و پرسپولیس با ۴ امتیاز قعرنشین اســت. این بازی برای 
سرخپوشان ایران دیدار مهمی محسوب می شود و به همین 
دلیل شاگردان برانکو با پرواز چارتر راهی ازبکستان شده اند.

D شرایط خاص در گروه  
صدرنشین لیگ برتر کشورمان  برای امیدوار ماندن به صعود 
در لیگ قهرمانان آســیا در حالی باید به مصاف پاختاکور 
ازبکستان برود که شرایط خاصی در گروه D این رقابت ها 
حکم فرماست؛ شرایط به گونه ای است که فاصله تیم نخست 
جدول یعنی الســد که هفت امتیاز دارد با تیم آخر جدول 
فقط سه امتیاز است. تیم های السد قطر، الاهلی عربستان، 
پاختاکور و پرسپولیس به ترتیب با 7، 6، ۵ و ۴ امتیاز در رده 
اول تا چهارم این گروه قرار گرفته اند که این شرایط فشرده 
رقابت را در این گروه جذاب و دیدنی کرده است. شاگردان 
برانکو در بازی عصر امروز خود این شانس را دارند تا با پیروزی 
برابر حریف ازبک خود شانس صعودشان را بالا برده و در هفته 
آخر در ورزشگاه آزادی برای صدرنشینی با السد رقابت کنند. 
دیدار رفت دو تیم با نتیجه تساوی یک بر یک در ورزشگاه 

آزادی به اتمام رسیده بود. 

  علیپور به دنبال گذر از طارمی
علی علیپور که در فصل جاری رقابت های لیگ قهرمانان 
آسیا تنها یک گل به ثمر رسانده است دنبال شکستن رکورد 

مهدی طارمی مهاجم پیشــین پرسپولیس است.مهاجم 
سرخپوشان پایتخت در صورتی که بتواند یک گل دیگر در 
این مسابقات به ثمر برساند با هشت گلی که طارمی با پیراهن 
پرسپولیس در بازی های آسیایی زده است برابری می کند.

علیپور که بابت خراب کردن موقعیت های گلزنی خود در 
هفته های اخیر زیر تیغ انتقادات قرار گرفته می تواند با گلزنی 

در این دیدار خودش را بار دیگر ثابت کند.

  غایبان دو تیم
سرخپوشان برای این دیدار شــجاع خلیل زاده را به دلیل 
محرومیت در اختیار ندارند. البتــه 3 بازیکن پاختاکور به 
نام های ســانزار کوواتوف، ایگور کریمتس و داستان بک 
همدموف محروم هستند و به این مســابقه نمی رسند.از 
سویی دیگر حسین ماهینی و محمد انصاری مصدوم هستند 
و به دیدار مقابل پاختاکور نمی رسند، اما مصدومیت ماریو 
بودیمیر و شایان مصلح برطرف شده و با صلاحدید کادرفنی 

می توانند از ابتدا در ترکیب اصلی بازی کنند.

  برانکو: با قوی ترین تیم ها همگروه هستیم
برانکو سرمربی پرســپولیس در نشست خبری قبل بازی 
تیمش برابر پاختاکور ازبکستان در رقابت های لیگ قهرمانان 
آسیا گفت: در لیگ قهرمانان شرایط سختی داریم. تیم هایی 
که با آن ها همگروه هستیم، قوی ترین تیم های کشورشان 
هستند. من این تیم را به خوبی می شناسم و مربی خوبی 
دارد. آن مربی و تیمش با حرفه ای، لایق صعود به دور بعد 
هستند.او ادامه داد: فردا بازی مهمی است چون ۴ تیم شانس 
حضور به مرحله بعد را دارند. ما در لیگ قهرمانان آسیا بازی 

آسان نداریم. 

حمید رضا خداشــناس: در ادامه مســابقات هفته 
پنجم لیگ قهرمانان آسیا و از گروه c استقلال از ساعت 
۲۰:3۰ امشــب با قضاوت داوران اردنی در ورزشــگاه 
آزادی میزبان الدحیل قطر است. شرایط برای نماینده 
کشورمان به گونه ای اســت که با چهار امتیاز در رده 
سوم این جدول قرار گرفته و در صورت پیروزی در این 
بازی می تواند جای الدحیل را در رده دوم جدول بگیرد 
و با توجه به دیدار الدحیل و الهــلال در هفته آخر این 
رقابت ها به امید صعود راهی امارات شود تا رودرروی 
العین قرار بگیرد. استقلال دیدار رفت را با سرمربیگری 
وینفرد شفر با نتیجه سه بر صفر شکست خورد و حالا 
امیدوار است با فرهاد مجیدی جبران مافات کرده و در 
حضور هوادارانش انتقام آن بازی را از بن عطیه و یارانش 
بگیرد. هر نتیجه ای جز برد معنایش حذف استقلال از 
آسیاست؛ بنابراین استقلال با تمام توان مقابل الدحیل 
به میدان خواهد رفت تا حداکثر امتیاز این بازی خانگی 

را از آن خود کند.

  فرهاد و بازی مرگ و زندگی 
فرهاد مجیــدی، در دومین تجربه ســرمربیگری خود 
حریف سرســختی را پیش رو دارد. سرمربی محبوب 
آبی ها که در نخســتین تجربه ســرمربیگری اش در 
استقلال موفق شــد همنام خوزستانی اش را در تهران 
زمینگیر کند و استقلال را کماکان در کورس قهرمانی 
لیگ برتر نگه دارد حالا در اولین تجربه آســیایی اش 
هم  بازی دشواری را پیش رو دارد که بی شک همانند 
بازی با استقلال خوزستان برای وی و شاگردانش حکم 
مرگ و زندگی را دارد و پیروزی در این بازی می تواند 

شانس صعود استقلال به مرحله حذفی لیگ قهرمانان را 
همچنان زنده نگه دارد. مجیدی اگر بتواند در این بازی 
به پیروزی برسد و در امارات نیز العین را شکست داده 
و به مرحله بعد صعود کند آنگاه مهر تأییدی بر جایگاه 
موقت خود زده و شاید بتواند با فشــار هواداران جواز 
دائمی نیمکت استقلال را از آن خود کند، هر چند که  
مدیران استقلال با صراحت می گویند که مجیدی مربی 
دائم اســتقلال نیســت  و برای فصل بعد یک سرمربی 
بزرگ خارجی هدایت آبی ها را در اختیار خواهد گرفت 
اما شــاید نتایج بازی های پیش رو نظر آن ها را عوض 
کند و آن ها ترجیح بدهند به سرمربی موقت این تیم به 

طور کامل و برای یک فصل اعتماد کنند.

  غایبان دیدار بزرگ
نماینده کشــورمان در حالی خود را آماده این دیدار 
سرنوشت ســاز می کند که پنج بازیکنش نمی توانند 
در این بــازی به میــدان بروند. خســرو حیدری و 
للهیار صیادمنش و محسن کرمی مصدوم هستند و  ا
میلاد زکی پور و محمد دانشــگر به دلیل محرومیت 
نمی توانند آبی پوشــان را همراهی کنند. همچنین 
در بازی با الدحیل، ۸ بازیکن اســتقلال یک اخطاره 
بوده و در صورت گرفتن کارت زرد دیــدار با العین 
امارات را از دست می دهند. از ســوی دیگر الدحیل 
نیز در این بازی دو ســتاره مطرح خود را در اختیار 
ندارد.کریم بوضیــاف کاپیتان و ســلطان آل بریک 
مدافع تیم الدحیل به خاطــرِ مصدومیت نمی توانند 
تیم شان را در مصاف با استقلال یاری کنند و در این 

بازی غایب هستند. 

پاختاکور - پرسپولیس: ساعت 17:30

آخرین فرصت سرخ ها
استقلال - الدحیل؛ ساعت 20:30

در انتظار تردستی فرهاد

رونالدو: با تفنگ پر منتظر خراب کردن پنالتی من هستند!
فوق ستاره فوتبال جهان  از اینکه هر سال باید ثابت کند فوتبالیست خوبی است خسته 
شده و از منتقدین خواست دست از سر او بردارند و به حال خود رهایش کنند. کریستیانو 
رونالدو در این رابطه می گوید: انکار نمی کنم که وقتی هر سال باید خودم را ثابت کنم و 
به همه نشان بدهم که فوتبالیست خوبی هستم ناراحتم می کند. نمی شود که یک نفر هر 
سال بخواهد ثابت کند که باور کنید من بازیکن خوبی هستم. می دانم خیلی ها با تفنگ 
پر منتظر ایستاده اند که رونالدو یک پنالتی خراب کند یا در یک بازی مهم عملکرد خوبی 
نداشته باشد. ولی خب، این هم بخشی از زندگی است و من باید همیشه برایش آماده باشم.

صلاح به بازی بارسلونا می رسد؟
رسانه های انگلیسی با گزارش دادن از آخرین شرایط مصدومیت محمد صلاح می گویند باشگاه 
لیورپول امیدوار است او بتواند در بازی روز سه شنبه تیمش مقابل بارسلونا به میدان برود. صلاح، 
ستاره بزرگ لیورپول روز شنبه و در جریان پیروزی 3-۲ قرمزهای آنفیلد مقابل نیوکاسل در 
لیگ برتر انگلیس از ناحیه سر دچار آسیب دیدگی شده و نگرانی های زیادی بابت ادامه فصل و 
بازی برگشت مقابل بارسا به وجود آورد. اما رسانه های انگلیسی امروز به نقل از منابع نزدیک به 
باشگاه لیورپول مدعی شدند آخرین اطلاعات کسب شده آنها از باشگاه لیورپول نشان می دهد 

مصدومیت صلاح ظاهراً جدی نبوده و او می تواند مقابل بارسلونا به میدان برود.

اختلاف زیدان و مدیران رئال در مورد مودریچ
اگر لوکا مودریچ تا ماه گذشته بازیکنی غیر قابل فروش در رئال بود، حالا شرایط تغییر 
کرده است. نتایج رئال حتی از زمان زیدان به قدری دور از انتظار بوده که سرمربی 
فرانسوی حالا به انجام تغییراتی گسترده تر در رئال فکر می کند. یکی از این بازیکنان، 
لوکا مودریچ خواهد بود. زیدان پس از مشاهده نمایش های اخیر ستاره کروات، به 
این نتیجه رسیده است که او در رئال اشباع شــده و دیگر از انگیزه کافی برخوردار 
نیست. در سوی مقابل اما ســران رئال به کیفیت مودریچ ایمان دارند و معتقدند او 

باید به کار خود ادامه دهد.

جرارد: فوتبال در اسکاتلند بدتر از انتظارم بود
سرمربی مشهور گلاسکو رنجرز اسکاتلند، لیگ فوتبال این کشور را زیر سوال برد. 
اســتیون جرارد که در اولین تجربه مربیگری خود بعــد از خداحافظی از بازی در 
لیورپول هدایت رنجرز را بر عهده دارد در مورد لیگ اســکاتلند می گوید: »از دیدن 
برخی بازی های لیگ اسکاتلند ناامید شدم. ورزشگاه ها مملو از تماشاگران نیستند و 
اغلب بازی ها را هوایی می بینیم. صادقانه بگویم فوتبال در اسکاتلند بدتر از آن چیزی 
بود که انتظارش را داشتم، البته من احساس های مخلوطی دارم و نمی خواهم منتقد 

باشم اما نمایش سکوهای خالی در تلویزیون جالب نیستند.«

سینا حسینی: ۱۸ نماینده مجلس شورای اسلامی صبح روز 
یکشنبه با امضای برگه استیضاح وزیر ورزش و جوانان طرح 

استیضاح وی را تقدیم هیئت رئیسه مجلس کردند. 
بخش عمده ای از امضا کننــدگان نمایندگان آذربایجان و 
تعدادی نمایندگان استان اصفهان هستند که نشان می دهد 
آنها به واســطه اتفاقاتی که برای تیم های تراکتورسازی و 
سپاهان در جریان لیگ برتر فوتبال رخ داده ناگهان به فکر 
استیضاح وزیر افتاده اند. و جالب اینکه با مرور موارد استیضاح 
این واقعیت برملا می شود که نمایندگان امضا کننده فقط 
به موضوع فوتبال و حواشــی آن اعتراض دارند در حالی که 
اگر مشکلات موجود در حوزه کلان ورزش کشور هدف بود 
قطعا می بایست به موضوع بلاتکلیفی برخی فدراسیون های 
ورزشی که در حال حاضر با سرپرست اداره می شود ، عدم 
اعزام تیم های ملی به مسابقات برون مرزی، بحث واگذاری 
تیم ها به بخش خصوصی و... اشاره می شد اما عدم اشاره به 
این مسائل نشان می دهد نمایندگان بیشتر روی موج فوتبالی 
حاکم در جامعه سوار شده اند و قصد دارند با احضار وزیر به 
کمیسیون تخصصی زمینه اعمال فشار بیشتر به وزیر ورزش 

و جوانان را فراهم کنند.

   واقعا جوانان؟
هرچند در چهار بند اشاره شده درباره دلایل استعفا موضوع 
عدم توجه به مقوله جوانان نیز ذکر شده است اما می توان به 
جرئت گفت که این موضوع اتفاق جدیدی نیست و در اکثر 
مواقع همانطور که در سال های اخیر این انتقاد به سیستم 
مدیریت ورزش و جوانان وارد بوده مسئله جوانان مغفول واقع 
شده اما موضوع اصلی نتایج مسابقات فوتبال و اتفاقات فعلی 

در حوزه لیگ برتر فوتبال ایران است! 

  بلاتکلیفی ملی
نمایندگان مذکور تنها و تنها قصد دفاع از نماینده لیگ برتری 

منطقه خود را دارند در شــرایطی که تیم ملی فوتبال ایران 
پس از رفتن کی روش کاملا در بلاتکلیفی به ســر می برد و 
هیچ اشاره ای به این مسئله نشده است، موضوع اخراج زلاتکو 
کرانچار دیگر موردی است که می توان به عنوان یک ضعف 
بزرگ از آن یاد کرد اما عدم اشاره نمایندگان به این موضوعات 
نشــان می دهد همه چیز به نتایج دو تیم تراکتورســازی و 
ســپاهان اصفهان برمی گردد. در این که مدیریت مسعود 
ســلطانی فر و معاونینش در حوزه های مختلف ورزشــی 
اشکالات فراوانی داشته اســت تردیدی نیست اما ای کاش 
نمایندگان امضا کننده این طرح به جای پرداختن به موضوع 
لیگ برتر فوتبال به عدم اعزام ورزشکاران رشته های مختلف 

ورزشی به مسابقات بین المللی ایراد می گرفتند. 

  اشکالات اساسی وزیر
چرا هیچ یــک از نمایندگان امضا کننده طرح اســتیضاح 
وزیر ورزش و جوانان به موضوع ناکامی محض ملی پوشان 
دوو میدانی در مسابقات آسیایی اشاره نکرد و از وزیر بابت آن 
توضیح نخواست. اگر قرار به اجرای عدالت ونظارت بود بایستی 
حداقل یکی از نمایندگان مجلس از وزیر توضیح می خواست 
که چرا تاکنــون پاداش مدال آوران المپیکــی و بازی های 
آسیایی و پارآسیایی پرداخت نشده است.علی رغم اینکه مقام 
معظم رهبری در ملاقات با ورزشکاران خطاب به وزیر ورزش 
و جوانان بر رسیدگی به مشکلات ورزشکاران تاکید کردند اما 
دوستان در وزارت ورزش و جوانان به جای سکه به قهرمانان و 
مدال آوران حواله کاغذی دادند! بدون تردید کارنامه مسعود 
ســلطانی فر در حوزه مدیریت وزارتخانــه ورزش و جوانان 
همانند، محمود گودرزی و محمد عباسی دارای نقاط ضعف 
فراوانی است اما توقع افکارعمومی این بود که در برهه کنونی 
نمایندگان مجلس به جای پرداختن به موضوعات کوچک 
و پیش افتاده قدری کلان تر و بــا برنامه تر عمل می کردند 

تا نتیجه ای روشن در پس این اتفاق مهم وجود می داشت.

ورزش: سرمربی تیم ملی کشــتی آزاد گفت: نگاه و برنامه 
های ما باید المپیکی باشد ضمن اینکه در مسابقات جهانی و 
بازی های المپیک کار بسیار سختی داریم. غلامرضا محمدی 
اظهار کرد: خوشبختانه نتایج بسیار خوبی در مسابقات آسیایی 
رقم خورد و در واقع کشتی آزاد به این پیروزی نیاز داشت تا 
مقدمه ای شود که راه خود را با انگیزه تر ادامه دهد. البته برای 
مسابقات جهانی و المپیک کار فوق العاده سخت است. باید 
تلاشمان را بیشــتر کنیم تا در ابتدا سهمیه های المپیک را 

بگیریم و سپس به فکر بازی های المپیک توکیو باشیم.

  نگاهمان باید المپیکی باشد
وی ادامــه داد: نگاه ما باید المپیکی باشــد که البته برای 
المپیک حداقل چهار سال زمان لازم است اما اتفاقاتی افتاد 
که شرایط بحرانی شــد اما خدا را شکر آرامش به کشتی 
آزاد برگشــت. به لحاظ فنی کار ما بسیار سخت است و با 
موجودیت و زمان کمی که کشتی ما دارد باید کار را خیلی 
جدی تر پیش ببریم. در این فاصله کوتاه تا مسابقات جهانی 
و سپس بازی های المپیک تلاش کنیم تا با کمترین ضریب 
اشتباه جلو رویم و شایســته ترین نفرات را برای تیم ملی 

انتخاب کنیم.

  طلای سبک وزن آسیا
او در ادامه به عملکرد بسیار خوب سبک وزن های ایران در 
مسابقات قهرمانی آسیا اشاره کرد و گفت: رضا اطری در این 
مسابقات بسیار خوب ظاهر شد. سال گذشته در مسابقات 
آسیایی کره شمالی به راحتی قهرمان شد و امسال نیز در 
نیمه نهایی کشتی گیر ژاپن که قهرمان جهان بود را مغلوب 
کرد اما اطری در این رقابت ها توانست حریف کره شمالی را 
در فینال شکست دهد. سال ها بود که در سبک وزن آسیا 
مدال طلا نگرفته بودیم و این مدال که پس از ســال ها به 

دست آمد ارزشمند بود.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد ادامه داد: چیزی که مشخص 
بود کشتی گیران ما خیلی سبک روی تشک می رفتند و 
بدن شان شاداب بود ضمن اینکه هیچ کدامشان کم فروشی 
نمی کردند و این بسیار مهم بود و این مشکل که در لحظات 

آخر نتایج را از دست می دادیم در این رقابت ها تکرار نشد.

  کشتی گیران جسور
محمدی در ادامه به قهرمانی بهنام احسان پور در وزن 6۱ 
کیلوگرم اشــاره کرد و افزود: برای مسابقات آسیایی وزن 
اطری و احسان پور را خیلی خوب کنترل کردیم و بدون 
اینکه هیچ مشکلی داشته باشند مسابقه دادند ضمن اینکه 

کشتی گیران ما بسیار جسورانه مبارزه کردند.

  سطح قاسم پور و کریمی بالاتر از آسیا
وی همچنین گفت: اکثر ملی پوشان ما در مسابقات آسیایی 
رو به جلو بودند و کشتی ناب ایرانی را به نمایش گذاشتند. 
کامران قاسم پور و علیرضا کریمی در زیرگیری و به حریف 
خوردن بی نظیر عمل کردند و با جسارتی که داشتند نشان 

دادند که سطح بسیار بالاتری از آسیا دارند.

  اوضاع خوب رضا یزدانی 
محمدی در مــورد عملکرد رضا یزدانی و بازگشــت او به 
میادین رسمی پس از دو سال دوری گفت: یزدانی روز به 
روز شرایطش بهتر می شــود و باید در شیوه های تمرینی 
شرایطی را بکار گیریم که در پیچ و خم های کشتی بیشتر 
کار کند. یزدانی در ادامه نیز شرایطش بهتر خواهد شد ضمن 
اینکه حریف مغولی یزدانی کشتی گیر بد بدنی بود. در کنار 
یزدانی، فروتن و طالبی را هم حفظ می کنیم تا در آینده نیز 

آنها را داشته باشیم.

موج سواری در خانه ملت

استضیاح وزیر ورزش یا وزیر فوتبال؟
مسیر سخت برای مسابقات المپیک

محمدی:  به قهرمانی آسیا احتیاج داشتیم

گزارش کوتاه

سایپا صفر - شهرخودرو یک
پیروزی طلایی با تعویض طلایی

جواد رســتم زاده:  شــهرخودرو با پیروزی طلایی 
مقابل ســایپا بیش از پیش به کسب ســهمیه امیدوار 
ماند. مــردان گل محمــدی در آخرین بــازی هفته 
بیست و هشتم موفق شدند در اســتادیوم شهر قدس، 
سایپا را یک بر صفر شکست دهند و با ۵۲ امتیاز بالاتر 
از تراکتور در رتبه چهارم قرار بگیرند. دیروز در حالی 
که دو تیــم بدون گل نیمــه اول را بــه رختکن رفته 
بودند در نیمه مربیــان گل محمدی با تعویض طلایی 
خود ورق بــازی را برگرداند. یونس شــاکری مهاجم 
بلندقامت تیم پدیده تنها 3۰ ثانیه زمان می خواســت 
تا پس از ورود به میدان گل حســاس و حیاتی تیمش 
را وارد دروازه ســایپا کند. در حالیکه دیدار دو تیم تا 
دقیقه 6۴ با تســاوی بدون گل در پیش بود شــاکری 
در حد دویــدن از خط تعویــص تا محوطــه جریمه 
حریف زمان می خواست تا با ضربه سر دیدنی دروازه 
حریف را بــاز کند.این گل تا پایان بازی حفظ شــد تا 
شــهرخودرو از »قلعه حسن خان« دســت پر برگردد 
و در کمین ســپاهان در مشهد بنشــیند. مشهدی ها 
اگر بتوانند ســپاهان را در خانه زمیــن گیر کنند یک 
قدم تا صعود به آســیا فاصله خواهند داشت.این بازی 

۲۱اردیبهشت در مشهد ساعت ۲۱ برگزار می شود.
آخرین بازی مردان گل محمدی هم مقابل ماشین سازی 
در تبریز خواهد بود که جدال مهاجری ســرمربی سابق 
پدیده مقابل همشــهریانش در روزی که صعود آسیایی 
پدیده شــهر خودرو به پیروزی بر تیم او بســتگی دارد 

می تواند حساسیت های این بازی را دو چندان کند.

ورزش: سرانجام با اعلام رسمی فدراســیون کرانچار از تیم 
ملی امید کنار گذاشته شــد تا دوباره هزینه ای را روی دست 
فدراسیون فوتبال بگذارد. البته به گفته رئیس فدراسیون فوتبال 
این جدایی توافقی خواهد بود اما طبق صحبت های کرانچار و 
سابقه اخراج وی در سایر تیم های ایرانی نشان می دهد که او به 
همین راحتی ها حاضر نیست از پول خود بگذرد. حالا معلوم 
نیست سرنوشت تیمی که تنها چند ماه فرصت آمادگی برای 
حضور در مرحله نهایی مقدماتی المپیک را دارد، چه خواهد 
شد؟ به نظر می رســد این تیم بین تصمیم های ضد و نقیض 
کمیته ملی المپیک، فدراسیون فوتبال و اسپانسر تیم های ملی 
گرفتار شده است و امیدهای ایران نمی دانند به ساز کدام یک 
از این ها برقصند. مدیریت سه فرمانه ای که می تواند به راحتی 
رؤیای المپیکی شدن را بر آب دهد و حسرت آن را به دل فوتبال 

ایران و فدراسیون ۵ ستاره بگذارد.

  وعده تاج
رئیس فدراسیون فوتبال ایران در تازه ترین اظهارنظر از معرفی 
جانشین کرانچار در آینده نزدیک و انتخاب سرمربی خارجی 
جدید تیم ملی بزرگسالان فوتبال ایران تا پیش از فینال جام 
حذفی خبر داد.مهدی تاج درباره آخرین وضعیت انتخاب 
ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران، گفت : رایزنی هایی در این 
خصوص انجام شده اســت و در راه انتخاب سرمربی جدید 
تیم  ملی مشکلات خودمان را داریم. در حال  حاضر راهکار 
جدیدی اتخاذ شده است و ســرمربی تیم ملی بزرگسالان 
نیز بر این اساس به زودی معرفی خواهد شد.وی تاکید کرد: 
جانشین کارلوس کی روش قطعاً خارجی خواهد بود و بزودی 

و حداکثر تا پیش از فینال جام حذفی معرفی می شود.
تاج همچنین با اشاره به شرایط تیم ملی فوتبال امید، گفت : با 
آقای کرانچار به توافق رسیده ایم و بزودی جانشین ایشان نیز 
معرفی خواهد شد. سرمربی تیم  ملی یک مربی داخلی است 

که پس از قطعی شدن معرفی خواهد شد.

  مشکل ارزی 
حمید استیلی مدیر تیم ملی فوتبال امید ایران با قدردانی 
از زحمات سرمربی این تیم گفت: آقای کرانچار تلاش های 
زیادی برای موفقیت تیم امید انجام داد و بدون تردید در این 
راه کم نگذاشت. جدایی ایشان و تغییرات کادر فنی در فضایی 

مثبت و دوستانه اتفاق می افتد و البته مسائل و مشکلات مالی 
و ارزی هم در این موضوع تاثیرگذار است.

  گزینه های جانشینی کرانچار
در جلسه اخیر کمیته فنی فدراسیون فوتبال نام جواد نکونام، 
یحیی گل محمدی، وحید هاشمیان و عبدالله ویسی به عنوان 
گزینه های ســرمربیگری تیم امید مطرح شده و حاضران 
نظرات خود را در خصوص هرکدام از گزینه ها مطرح کرده اند. 
انتظار می رود نام سرمربی جدید تیم امید از بین این گزینه ها 
تا پایان اردیبهشت ماه اعلام شود که در این صورت نخستین 
اردوی تیم امید هم در هفته اول خردادماه برگزار خواهد شد.

امیرمحمد سلطان پور: تاریخ ۲۹ آگوست ۲۰۰۹ به عنوان فصل 
تازه ای در تاریخ باشگاه بایرن مونیخ ثبت شد. جایی که فرانک 
ریبری و آرین روبن برای اولین بــار در کنار یکدیگر در ترکیب 
قرمزپوشــان قرار گرفتند. آن ها لقب »روبری« را ثبت کردند و 

بوندسلیگا از آن پس شکل تازه ای را به خود دید.
دیدار مقابل وولفسبورگ در هفته چهارم بوندس لیگا سرآغاز 
داستان آن ها بود؛ جایی که بایرن هفته قبل از آن مقابل ماینتز 
۲-۱ مغلوب شده و دو بازی ابتدایی فصل را نیز با مساوی به پایان 
رسانده بود. اما این بار با حضور این دو قرمزپوشان اولین برد فصل 
را با نتیجه درخشان 3-۰ رقم زدند. در حالی که باواریایی ها با گل 

ماریو گومز از حریف خود پیش بودند، لوئی فنخال سرمربی وقت 
بایرن، روبن را که به تازگی از رئال به مونیخ آمده بود را به زمین 
فرســتاد. هنوز پنج دقیقه از حضور این ستاره هلندی به زمین 
نگذشــته بود که ریبری برای او پاسی تماشایی مهیا کرد که به 
اولین گل او در اولین بازی برای تیمش بدل شــد تا »روبری« به 

صورت رسم زاده شود.

  روزهای نخست
اولین باری که روبن از ابتدا برای مونیخی ها به میدان رفت هفته 
بعد از بازی مقابل وولفسبورگ بود که موفق شدند ۵-۱ دورتموند 

را در هم بکوبند. گل اول را مت هوملز به ثمر رساند؛ زنبورها بازی 
را مساوی کرده اما باستین شوانشتایگر با پاس گل روبن دوباره 
قرمزپوشان را پیش انداخت. پس از آن ریبری اولین گل فصل 
خود را زد و باقی داستان دیگر جزوی از تاریخ است. جایی که از آن 
زمان، روبن و ریبری مدافعین فوتبال در بوندس لیگا را تاکنون آزار 
دادند. جای پای این وینگرهای مشهور را می توان در هر گوشه ای 
از تاریخ مدرن بایرن مونیخ پیدا کرد. روبری از زمان حضور در میان 
باواریایی ها هفت عنوان قهرمانی بوندس لیگا، چهار قهرمانی جام 
حذفی و یک قهرمانی در اروپا را در یک دهه خاطره انگیز گذشته 
ثبت کرده اند.  البته نباید فراموش کنیم که این دو دوران های 
سختی را نیز به خاطر مصدومیت هایی که گریبانشان را گرفت 
تحمل کرده اند. می توان گفت که آن ها فقط در یک سوم زمان 
هایی که می توانستند با هم باشند در کنار یکدیگر به میدان رفته 
اند. خدا می داند که اگر آن ها در تمام 33۴ بازی بوندس لیگایی 
که از آن زمان برگزار شده در کنار هم در زمین بودند چه نتایج 

درخشانی برای بایرن ثبت می شد.

  قتل عام توسط روبری
به هر صورت، در ۱۱3 باری که فرانک ریبری و ارین روبن در کنار 
یکدیگر به میدان رفته اند بایرن در ۸7 بازی به پیروزی رســید 
که آمار چشــمگیر 77 درصد پیروزی و میانگین ۲.۴ امتیاز از 
دیدارهایشان را ثبت می کند. روبن و ریبری دو بار در این مدت 
در یک فصل تعداد گل های خــود را دو رقمی کردند. در فصل 
۱۲-۲۰۱۱ هــر دو دوازده گل زده و در ۲۰۱3/۱۴ روبن یازده و 
ریبری ده گل به ثمر رساندند. فرمول کار آن ها همیشه مشخص 
بود. این دو با روش خاص خود از گوشه های زمین به داخل زده و 
با شوت های مرگبار دروازه حریفان را فرو می ریختند. روبن ۲۸ 
بار اینگونه دروازه رقیبان بایرن را باز کرد و ریبری ۲3 بار از این 
روش ترسناک استفاده کرد. ریبری از این روش برای بسیاری از 
پاس گل های خود نیز استفاده کرد به گونه ای که ستاره 36 ساله 
فرانسوی با ۱۲۱ پاس گل تنها یک پاس گل از هم تیمی اش یعنی 

توماس مولر از زمانی که آمار در سال ۱۹۹۲ آغاز به کار کرد، به 
عنوان بهترین پاسورهای لیگ کمتر پاس داده است. روبن با 6۲ 
پاس گل آمار کمتری نسبت به ریبری داشته اما از لحاظ گلزنی، 

هافبک هلندی ۹۸ و ریبری ۸۴ گل ثبت کرده اند.

  روبری در مورد هم چه می گویند؟
اما همیشه همه چیز مطابق برنامه برای این دو پیش نمی رفت. به 
عنوان مثال در ۲۰۱۲ و دیدار نیمه نهایی لیگ قهرمانان مقابل رئال 
مادرید این دو در خصوص ضربه ایستگاهی درگیری پیدا کردند 
اما اکنون همه آن قضیه را فراموش کرده اند. ریبری می گوید: »آن 
قضیه اکنون گذشته است. حالا ما دوستان خوبی برای یکدیگر 
هستیم. شــاید در ابتدای حضورمان روی برخی چیزها توافق 
نداشتیم اما اکنون رفیق یکدیگریم و زمان های خوبی را در کنار 
یکدیگر گذرانده ایم. برای من کمترین اهمیت را دارد که چه کسی 
گل می زند یا پاس گل می دهد، من هیچوقت به گل های روبن 
حسودی نکردم چون برای من مهم ترین چیز بایرن است. مطمئن 
هستم که روبن هم همیشه با گل های من خوشحال شده است.« 
روبن هم در سال ۲۰۱3 در زمان کسب عنوان سوم بهترین بازیکن 
جهان توسط ریبری که پایین تر از کریستیانو رونالدو و مسی قرار 

گرفت در باره هم تیمی فرانسوی خود گفت: 
»ریبری عالی عمل کرده و لایق توجه و کسب جایزه است. اگر 

می خواهیم جام ببریم قطعا به کسی مثل ریبری نیاز داریم.«
در پایان این فصــل و احتمال بالای قهرمانــی مجدد بایرن در 
بوندس لیگا، ریبری به پرافتخارترین بازیکن تاریخ این باشگاه 
از این حیث بدل شــده و روبن نیز در کنار نام های بزرگی چون 
کان، لام، شول و شوان اشتایگر قرار می گیرد. این دو را در لباس 
قرمز بایرن در فصل آینده نخواهیم دید. در تاریخ ۱۸ مِی در پایان 
هفته 3۴ بوندس لیگا در دیدار مقابل آینتراخت فرانکفورت، پرده 
نمایش یکی از بزرگ ترین زوج های فوتبالی تاریخ بوندس لیگا 
انداخته خواهد شد. اما هنوز با وجود مبارزه بایرن برای کسب جام 
باید منتظر آخرین پرده از نمایش »روبری« در زمین چمن بمانیم.

مهاجم ملی پوش کشــورمان که به همراه زنیت سنت 
پترزبورگ قهرمان لیگ این کشور شد، کلیپی جالب توجه 
از خود در هواپیما به همراه هم تیمی هایش منتشر کرده 
است. سردار آزمون در این کلیپ در کنار دیگر بازیکنان 
زنیت مشغول آواز خواندن و خوشحالی است و همانطور که 
در متن پست توضیح داده گویی خلبان طرفدار تیم رقیب 
بوده و با زیرکی و تکان دادن هواپیما آن ها را نگران می کرده 
است. اتفاقی که البته به گفته سردار چیزی از خوشحالی آن 

ها کم نکرد و فقط نگران سقوط بودند!

اسطوره دروازه بانی فوتبال جهان در توئیتی به 
یکی از جالب ترین خاطراتش در زمان بازیگری 
پرداخت. ادوین فندرسار که طرفداران تیم هایی 
مانند آژاکس و منچستریونایتد و تیم ملی هلند 
او را به خاطر عملکرد فــوق العاده در دروازه  و 
ســیوهای گوناگون او به خاطر دارند، در توئیتر 
خود کلیپی از به ثمر رســاندن اولین و تنها گل 
خود در پیراهن آژاکس در ســال 1998 منتشر 

کرده است.

ادوین فندرسارسردار آزمون
بازیکن ســابق پرســپولیس و ملی پوش سابق 
کشورمان در استوری اینستاگرام خود پیش از بازی 
دیروز پدیده شهر خودرو و سایپا، به حمایت تمام 
قد از نماینده خراسان پرداخت. مهرداد میناوند در 
استوری خود با متن همه می آییم؛ پرسپولیسی های 
تهران، کرج، قلعه حسن خان و ... را برای حمایت از 
یحیی و تیمش به حضور در ورزشگاه فرا خواند که 
احتمالا به خاطر تقابل با ســایپایی است که با هم 
تیمی سابق او یعنی علی دایی بدرفتاری کرده است.

ســتاره پرتغالی یوونتوس که در جنبــه های مختلف 
تبلیغاتی مشــهور است، در پســتی اینستاگرامی از 
جدیدترین رویکرد خود در ایــن رابطه رونمایی کرد. 
کریستیانو رونالدو با انتشار کلیپی در حدود سی ثانیه 
از سری انیمیشن جدیدی که قهرمان آن خود اوست از 
پخش آن خبر می دهد. نام این انیمیشن نیروی مهاجم 7 
است که برگرفته از شماره مورد علاقه رونالدو بوده و وی 
در آن با استفاده از شوت های خود توپ های آتشین به 

سمت دشمنان پرتاب می کند!

کریستیانو رونالدومهرداد میناوند

برکناری کرانچار قطعی شد

چشم »امید« به هاشمیان، نکونام و گل محمدی

ضد  حمله

سرمربی پاختاکور: برای پیروزی بر پرسپولیس 
باید بهتر از لیورپول بازی کنیم

ورزش: شوتا آلورادزه در نشست خبری پیش از بازی پاختاکور برابر 
پرسپولیس اظهار داشت: منتظر یک بازی بسیار سخت هستیم و این 
مسئله را با نگاهی به شــرایط گروه D لیگ قهرمانان آسیا می توانیم 
به خوبی درک کنیم. ما برابر پرســپولیس به 3 امتیــاز فکر می کنیم 
اما حریف هم تیم قدرتمندی است.سرمربی تیم پاختاکور ازبکستان 
افزود: تنها نتیجه ای که ما برای ماندن در لیگ قهرمانان آسیا نیاز داریم، 
پیروزی است. وی در واکنش به این پرسش که آیا پیروزی یک بر صفر 
پاختاکور برابر پرسپولیس برای او رضایت بخش خواهد بود گفت: البته 
)خنده(. بهتر است بهتر از لیورپول باشیم. آن ها بهتر از یک تیم بازنده 

بازی می کنند.

بیرانوند: همه تیم  ها می دانند 
مدعی قهرمانی هستیم

ورزش: علیرضا بیرانوند در نشســت خبری قبل از بازی پرسپولیس و 
پاختاکور ازبکستان در هفته پنجم رقابت های لیگ قهرمانان آسیا گفت: 
در سه چهار سال اخیر نتایج خیلی خوبی در لیگ قهرمانان آسیا گرفتیم. 
تمام تیم ها می دانند پرسپولیس یکی از مدعیان جدی قهرمانی است. ما 

برای بردن به میدان می رویم و به چیز دیگری فکر نمی کنیم.

مطالبات برانکو فردا پرداخت می شود
ورزش: به نقل از سایت رسمی باشگاه پرسپولیس، در هفته های گذشته 
برای حل مسائل مالی، جلسات مختلفی در باشگاه پرسپولیس تشکیل 
شده بود و در نهایت جلسات مستمر در دو هفته گذشته با حامیان مالی و 
پیگیری برای تأمین ارز مورد نیاز منجر به نتیجه گردید.به این ترتیب، با 
تأمین ارز مورد نیاز، فردا نسبت به واریز وجوه مربوط به مطالبات برانکو 

ایوانکوویچ اقدام می شود.

منشا از فهرست 18 نفره خط خورد
ورزش: فرهاد مجیدی نام گادوین منشــا را از لیست استقلال برای 
بازی با الدحیل خط زد. فرهاد مجیدی سرمربی تیم فوتبال استقلال 
۱۹ بازیکن را برای دیدار با الدحیل قطر به اردوی این تیم دعوت کرد.

بر این اساس مهدی رحمتی، حسین حسینی، پژمان منتظری، روزبه 
چشمی، آرمین سهرابیان، میثم تیموری، فرشاد محمدی مهر، وریا 
غفوری، امید نورافکن، فرشــید باقری، علی کریمی، آیاندا پاتوسی، 
مرتضی تبریزی، رضا کریمی، مهدی قائدی، داریوش شجاعیان، روح 
الله باقری، طارق همام، ایسما به اردوی اســتقلال فراخوانده شدند. 
طبق اعلام باشگاه اســتقلال مجیدی نام منشا را از فهرست این تیم 

خط زده است.

دفاع قاطع سرمربی برایتون از جهانبخش
ورزش: کریس هیوتون در تازه ترین اظهارات خود در مقابل انتقاداتی 
که از علیرضا جهانبخــش خرید تیم برایتون در این فصل می شــود، 
واکنش نشــان داد و از این بازیکن ایرانی دفــاع کرد.هیوتون گفت: 
گاهی اوقات دشوار است که شما یک بازیکن را انتخاب کنید در حالی 
که گزینه های دیگری هم در آن پســت دارید.وی تصریح کرد: شاید 
بازیکنان بگویند اگر بیشــتر بازی کنند می توانند بدرخشند.سرمربی 
برایتون تاکید کرد: درباره جهانبخــش و آندون )بازیکنان برایتون که 
از آن ها انتقاد می شــود( باید بگویم مطمئنم کــه آن ها فصل آینده 

می درخشند.

المعز علی: بازی بسیار سختی 
مقابل استقلال داریم

ورزش: المعز علی، مهاجم گلزن تیم ملی قطر و عضو باشگاه الدحیل 
گفت: بازی با استقلال بسیار سخت خواهد بود. بخصوص اینکه استقلال 
تیم خوبی است و در میان هوادارانش بازی می کند. اما این را بگویم که 
ما در اوج آمادگی قرار دادیم.وی افزود: بازیکنان با روحیه بالایی وارد این 
بازی می شوند و امیدوارم ما مقابل استقلال به هدفمان برسیم و به یک 

چهارم نهایی لیگ راه پیدا کنیم.

جدایی مهدی جاوید از گیتی پسند
ورزش: مهدی جاوید بازیکن فصل گذشــته تیم فوتسال گیتی پسند 
موفق شــد با 37 گل به عنوان آقای گلی لیگ برتر فوتسال دست یابد. 
این سومین آقای گلی متوالی جاوید در لیگ برتر فوتسال بود و باشگاه 
گیتی پسند امید داشت این بازیکن ارزشــمند را برای فصل آینده هم 
حفظ کند.جاوید در لیســت بازیکنان موردنظر حمید بی غم سرمربی 
جدید گیتی پسند هم قرار داشت ولی این بازیکن در نهایت ترجیح داد 
از این تیم اصفهانی جدا شود.گفته می شود یکی از دلایلی که باعث شده 
جاوید از گیتی پسند جدا شود، تمدید قرارداد محمد کشاورز کاپیتان 
این تیم اســت. به احتمال زیاد مقصد بعدی این بازیکن مشهدی مس 

سونگون خواهد بود.

دایی در مراسم تشییع پیکر 
مادر شهید طهرانی مقدم حضور یافت

ورزش: صبح دیروز مراسم تشییع پیکر مادر شهید حسن طهرانی مقدم 
با حضوری جمعی از همرزمان وی برگزار شد. در این مراسم علی دایی 
هم حاضر بود و ضمن دیدار با خانواده آن مرحوم، درگذشت مادر شهید 
طهرانی مقدم را به آن ها تســلیت گفت.شهید حسن طهرانی مقدم در 

زمان حضور علی دایی در باشگاه صبا ارتباط نزدیکی با او داشت.

پورعلی گنجی در العربی می ماند
ورزش: مدافع ایرانی العربی بــا وجود عملکرد ناامید کننده تیمش در 
فصل قبل به حضورش در این تیم ادامه خواهــد داد.روزنامه الرای در 
گزارشی به انتقاد از بازیکنان خارجی العربی پرداخت و تاکید کرد که 
این باشگاه به دنبال جذب بازیکنان خارجی جدید در تابستان است. با 
این حال سرمربی ایسلندی تیم از عملکرد پورعلی گنجی راضی است و 
این بازیکن ایرانی قطعاً فصل بعد هم در این تیم خواهد ماند.با وجود این 
که معمولاً باشگاه های قطری با بازیکنان ایرانی قرارداد کوتاه مدت امضا 

می کنند اما پورعلی گنجی قرارداد سه ساله با العربی دارد.

شفر در آستانه هدایت تیم بنی یاس امارات
ورزش: سایت »فوتبال امارات« خبر داد که وینفرد شفر، سرمربی سابق 
استقلال در آستانه هدایت بنی یاس امارات به جای گورتیچ قرار دارد.

شفر در کارنامه اش هدایت تیم های العین و الاهلی امارات را دارد. این 
مربی آلمانی در سال ۲۰۰۵-۲۰۰6 قهرمان لیگ امارات شد.

منهای فوتبال

لیگ قهرمانان آسیا
استقلال - الدحیل

دوشنبه 16 اردیبهشت- 20:30 شبکه سه

هفته 37 لیگ برتر انگلیس
منچسترسیتی - لسترسیتی

دوشنبه 16 اردیبهشت-  23:30 شبکه ورزش

لیگ قهرمانان آسیا
پاختاکور - پرسپولیس

دوشنبه 16 اردیبهشت-  17:30  شبکه سه

ورزش در سیما

اماکن ورزشی آستان قدس رضوی 
در خدمت عموم مردم

ورزش:وجود زیرساخت های مناسب در مجموعه ورزشی آستان قدس 
رضوی شرایطی را فراهم کرده اســت که عموم مردم و گروه های سنی 
مختلف می توانند از این اماکن استفاده نمایند. ۱۸ سالن چند منظوره 
ورزشی ، 3 مجتمع آبی ، ۱۴ زمین ورزشی روباز و ورزشگاه امام رضا )ع( 
باعث شده است تا روزانه حدود 6۰۰۰ نفر از اماکن ورزشی آستان قدس 
رضوی استفاده نمایند. در سال ۹7 ، ۲7۰ هزار نفر از مجتمع های آبی 
آقایان و بانوان این موسسه استفاده نموده اند. نظافت و بهداشت مجموعه 
های آبی ، آزمایشگاه آب ، سونا و جکوزی ، استخر کودکان ، سولاریوم ، 
ماساژ و استخر آموزشی و قهرمانی از جمله امکانات این مجتمع ها هستند 
که از ۵:3۰ صبح تا ۱۱ شب با تخفیف های متنوع شرایط حضور و استقبال 
فوق العاده مردم از این مجتمع ها را فراهم نموده است. لازم به ذکر است 
حدود ۱۰ هزار نفر از کانون های فرهنگی و مذهبی و خادمیاران ورزشی 
آستان قدس رضوی نوجوانان و جوانان مناطق حاشیه ای شهر مشهد هم 

به صورت رایگان از مجتمع های آبی استفاده کرده اند.

بهداد سلیمی تست دوپینگ داد!
ورزش: در حالی که اردوی تیم ملی وزنه برداری در تهران در جریان 
است تا ملی پوشــان خود را برای حضور در رقابت های جهانی آماده 
کنند، ماموران وادا برای نمونه گیری از وزنــه برداران ایرانی در کمپ 
تیم های ملی حاضر شدند. ســهراب مرادی که دفعه قبلی در اردوی 
تیم ملی هنگام حضور ماموران ضددوپینگ غیبت داشت، این بار تست 
داد تا شائبه های قبلی از بین برود و او هم در آینده به مشکلی برنخورد. 
همچنین کیانوش رستمی، علی هاشمی و دیگر وزنه برداران حاضر در 
اردوی تیم ملی تست دوپینگ دادند. از میان ۱۱ نفری که تست دوپینگ 
دادند، نکته جالب حضور بهداد سلیمی بود! این وزنه بردار که حدود ۱۰ 
ماه قبل در جریان بازی های آسیایی از حضور در میادین خداحافظی 
کرده، همچنان برای آمادگی بدنی خود در کمپ تیم های ملی حاضر 

می شود و تمرین می کند.

کار سخت پیش روی ملی پوشان هندبال
ورزش: مربی جدید تیم ملی هندبال مردان کشورمان در خصوص گروه 
بندی تیم ملی در بازی های انتخابی المپیک ۲۰۲۰ گفت: گروه سختی 
داریم. تیم های بحرین و کره جنوبی به عنوان تیم های دوم و سوم آسیا 
تجارب خوبی دارند. تیم کویت هم روزی به عنوان قطب هندبال آسیا 
مطرح بود و حالا پس از سال ها تعلیق پا به عرصه میادین بین المللی 
گذاشته است. کویت چندی پیش میزبان مسابقات باشگاه های آسیا بود 
و به نظر می رسد رقیب ساده ای برای ما نخواهد بود. وی ادامه داد: در 
گروه دوم مسابقات هم تیم های خوبی قرار دارند. تیم قطر قهرمان آسیا و 
دارنده کاپ رقابت های قهرمانی جهان و عربستان تیم های مدعی هستند 
که در صورت صعود به دور دوم هم مصاف با این تیم ها سخت خواهد بود.

حدادی: رکوردهایم با 80 درصد آمادگی بود
ورزش: قهرمان پرتاب دیسک آسیا گفت: با وجود کمر درد شدیدی که 
داشتم، در مرحله اول لیگ الماس شرکت کردم و به مقام سومی رسیدم. 
احسان حدادی پس از کسب مدال طلای آسیا و مقام سوم مسابقات 
پرتاب دیسک دایموند لیگ دوحه  شب گذشته به تهران بازگشت تا خود 

را برای مرحله دوم لیگ الماس در سوئد آماده کند.
وی در مورد عملکردش در این دو مســابقه اظهار داشت: به هر حال 
ورزشــکاران افت و خیز دارند و تا المپیک هم بیش از یک سال مانده 
است. حدادی با اشاره به اینکه اگر اتفاقات خوبی بیفتد کسب مدال در 
مسابقات جهانی دور از دسترس نیست، گفت: هنوز بدنم آماده نیست و 
رکوردهایی که زده ام با ۸۰ درصد آمادگی بوده است. به هر حال هدفم 

مسابقات جهانی و سپس المپیک ۲۰۲۰ توکیو است.

ورودی ۴0 میلیونی تیم ها برای لیگ برتر 
هندبال

ورزش: ورودی لیگ برتر هندبال با افزایش حدود ۴۰ درصدی به ۴۰ 
میلیون تومان رسیده است. سال گذشته این ورودی مبلغ ۲۵ میلیون 
تومان برای هر تیم بود. در حال حاضر برای لیگ برتر هندبال مردان ۱۲ 
تیم اعلام آمادگی کرده اند و باید تا اواخر خرداد ماه این مبلغ را به حساب 
فدراسیون واریز کنند در غیر این صورت به منزله انصراف تیم ها از لیگ 
برتر هندبال خواهد بود. این مبلغ ورودی در سال گذشته برای هر تیم 

۲۵ میلیون تومان بوده است.

با وجود ابلاغ نشدن بودجه؛
کاهش ۴ درصدی بودجه کمیته ملی المپیک 

مهر: بودجه کمیته ملی المپیک در ســال جاری بــا چهار درصد 
کاهش مواجه شد؛ بدین ترتیب اعتبارات این کمیته در سال جاری 
7۱ میلیارد و ۱۰۴ میلیون تومان شده است.  رقم اولیه تعیین شده 
دولت برای کمیته ملی المپیک در ســال جاری 7۴ میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون تومان بود اما در برآورد نهایی این رقم با چهار درصد کاهش 
مواجه شده است. بدین ترتیب 7۱ میلیارد و ۱۰۴ میلیون تومان کل 
اعتباراتی است که کمیته ملی المپیک در ســال جاری می تواند از 

سازمان مدیریت برنامه و بودجه کشور دریافت کند.
البته هنوز بودجه ســال ۹۸ کمیته ملی المپیک بــه این نهاد ابلاغ 
نشده اما کاهش چهار درصدی و رقم نهایی و مصوب آن اعلام رسمی 

شده است.

پایان درخشان یکی از بزرگ ترین زوج های فوتبالی

داستان زیبای »روبری«
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فرهنگ و هنر

خبر

گزارشى از حضور رهبر معظم انقلاب درنمايشگاه كتاب تهران 
آقاى وزير! «اين ها پاى شما حساب مى شه...» 

فرهنــگ و هنــر: پايــگاه 
اطلاع رســانى دفتر حفظ و نشر 
آثار مقام معظم رهبرى گزارشى 
از حضور رهبر انقلاب در ســالن 
بزرگ شبستان مصلاى تهران را 
منتشر كرد. اين گزارش به شرح 

زير آمده است:
«نخســتين غرفه، نشر مرواريد بود. يكى دو نفر از غرفه داران نشر، رهبر 
انقلاب را به داخــل غرفه دعوت كردند. آقا كتاب هاى روى ميز را تورق 
كردند و كتابى از شــاملو را برمى دارنــد و نگاهى مى اندازند. رهبر كمى 
جلوتر كتاب نويســنده زنى را به وزير نشــان دادند و با تمجيد گفتند: 
نويسنده ها ى خانم هم زياد شده اند. كتابى را از خالد حسينى نيز ديدند 
و به وزير گفتند: اين همان نويسنده افغانستانى است. وزير مى گويد: بله 
«بادبادك باز». آقا مى گويند: چند كتاب ديگر هم دارد. كتابى از نويسنده 
كتاب پرفروش «ملت عشق» هم به وزير نشان دادند و گفتند: اين همانى 
است كه قبلاً درباره اش به شما گفته بودم. غرفه دوم، نشر «مشق شب» 
بود كه آيت االله خامنه اى به آرامى و با تأنى نگاهش كردند و بعد به غرفه 
«مسير دانشگاه» رسيدند. خانم مسئول كتابى را معرفى كرد كه در آن 
براى نخســتين بار شــعرهاى مثنوى مولوى اعراب گذارى شده است و 
آقا از چنين كارى تعريف كردند. نشــر بعدى نشــر «مسجد جمكران» 
بود. آقا در همان اول ورود پرســيدند: شما چى چاپ مى كنيد؟ يكى از 
مديران نشر از تنوع حوزه هاى انتشارات مسجد جمكران گفت؛ از رمان 
و داســتان تا پاسخگويى به شــبهات. بعد رفت سراغ كتاب ها و از رمان 
«نخل و نارنج» وحيد يامين پور كه رمانى بر پايه زندگى شــيخ انصارى 
است گفت. بعد رمان «مستورى» صادق كرميار را نشان داد. آقا پرسيدند: 
«همان آقاى كرميار رمان ناميرا؟» كه پاسخ مثبت شنيدند. رهبر انقلاب 
از كتاب هاى شبهات مهدويت سراغ گرفتند كه غرفه داران كتابى را در رد 
و تبيين حركت هاى فرقه گرايانه مهدويت معرفى كردند. غرفه  بعدى نشر 
«مژگان» بود. آقا نگاهشــان به كتابى در غرفه افتاد كه نام نويسنده اش 
دكتر جان كرى بــود. لبخندى زدند و گفتند: اين همان جان كرى كه 
نيست؟ غرفه هاى «مشكى» و «مشــهور» غرفه هاى بعدى بودند كه يا 
خالى از فروشنده بود يا كتاب هايشان به چشم نيامد؛ سريع تر رد شدند. 
غرفه بعدى نشر «معيار علم» بود. كتاب هايى از جلال آل احمد چاپ كرده 
بود. وزير توضيح داد كه ناشر اصلى آثار جلال اين نشر نيست. مقاديرى 
كتاب هاى عامه پسند هم داشت. آقا به كتابى اشاره كردند و به وزير ارشاد 

با لحنى عتاب آلود گفتند: «اين ها پاى شما حساب مى شه...».

در چهل و هفتمين شب شاعر از محمود پوروهاب تقدير شد
وقف زندگى براى ادبيات كودك و نوجوان 

فارس: چهل و هفتمين برنامه 
شب شــاعر، پاسداشت محمود 
پوروهاب، شاعر كودك و نوجوان 
با حضور شاعران، اديبان و اهالى 

فرهنگ و هنر برگزار شد.
در ايــن نشســت صميمى، تقى 
پورمتقى شــاعر كودك و نوجوان نخستين فردى بود كه پشت تريبون قرار 
گرفت و از همكار خودش پوروهاب سخن گفت. پورمتقى بيان داشت: امروز 
براى پاسداشت كسى دور هم جمع شده ايم كه در طرح زبان شعر و داستان 
با روايت هاى گوناگون هيچ گاه با محدوديت روبه رو نمى شود و هميشه حرفى 
براى گفتن دارد. اين شاعر كودك و نوجوان ادامه داد: 200 اثر نگاشته شده 
پوروهاب در حوزه كودك و نوجوان نشان دهنده استفاده توأمان از احساس، 
عاطفه، مطالعات عميق و تجربيات شــاعران منحصر به فرد است كه او را به 
يك نمونه منحصر به فرد در حوزه خود تبديل كرده اســت. كمال شفيعى 
ديگر فردى بود كه از پوروهاب گفت و ســخن خــود را اين گونه آغاز كرد:  
بيشتر شاعرانى كه مى شناســم بعد تئوريك و نقادى شان به اندازه قريحه 
شعرگويى شــان قدرتمند نيست، ولى پوروهاب از جمله افرادى است كه در 
هر دو مقوله صاحبنظر و مرجع حســاب مى شود. على باباجانى كه سابقه 
همكارى با پوروهاب در نشريه كودك و نوجوان داشته است، دو ويژگى او را 
اين گونه توصيف كرد: پوروهاب فردى است كه در 20 سال سابقه همكارى، 
تاكنون عصبانيت او را نديده ام و هميشه نخستين فردى است كه در محل 
كار حاضر مى شود. به همين دليل در ميان همكاران به نظم و مهربانى شهره 
شده است. حسين قرايى، دبير محفل شب شاعر نيز در ادامه پشت تريبون 
قرار گرفت و گفت: زمانى كه شــعر به نام خداوند رنگين كمان توسط يكى 
از نماينده هاى جنوب كشــور در مجلس قرائت شد، خيلى افراد شاعر اين 
شعر زيبا را نمى شناختند. اما مسئله اى كه بايد پوروهاب به خاطر آن مشهور 
مى شد، كادرسازى او در حوزه ادبيات كودك و نوجوان است. در پايان نشست، 
استاد پوروهاب با تشويق حضار پشت تريبون حاضر شد و گفت: آقاى قرائى 
جزو افرادى است كه به صورت برون متن از شعر و ادبيات حمايت مى كند كه 
امروز براى عرصه ادبى كشور مسئله بسيار مهمى است و به عنوان عضوى از 

جامعه ادبى از ايشان تشكر مى كنم.

برگزيدگان جشنواره «خاتم» معرفى شدند
فارس: چهارمين دوره جشنواره 
«خاتــم»  داستان نويســى 
برگزيدگان خود را شــناخت و 
بيانيه هيئــت داوران براى اين 
دوره منتشر شد كه شاخص هاى 
به  ارســال شده  داســتان هاى 
دبيرخانه اين دوره از ســوى هيئت داوران برشــمرده شد. داستان هاى 

تقديرى بدون ترتيب اولويت عبارت اند از: 
- بهاى آدم ماندن، نوشته يوسف قوجق

- جليقه نجات زير صندلى شماست، نوشته حسين لعل بذرى
- سند، نوشته سميه لندى اصفهانى

اين آثار به دليل نگاه نو، ســاختار داستانى مناسب، سوژه اى قابل توجه، 
زبان داستانى و نثرى روان، از سوى هيئت داوران شايسته تقدير شناخته 
شده اند. رتبه سوم به طور مشــترك به داستان «حكايت آن گردن آويز 
ظفار» نوشــته مهدى كفاش و داســتان «محمد تورات» نوشته مهدى 
عزيزاللهى تعلق گرفت و رتبه دوم نيز به داســتان «نامت را به من بده» 
نوشــته مصطفى محمدى اختصاص يافت. هيئت داوران هيچ داستانى 
را از داســتان هاى بالا آمده در مرحله نهايى شايسته رتبه اول ندانست. 
هيئت داوران بخش بزرگسال چهارمين دوره جشنواره خاتم بدين ترتيب 
بود: محمدرضا سنگرى، مجيد قيصرى، حميدرضا شاه  آبادى، مجتبى 

رحماندوست، زهرا زواريان.

 سيما/ صبا كريمى  شبكه اول سيما در ايام نوروز 
مجموعه «نون.خ» به كارگردانى ســعيد آقاخانى را 
روى آنتن برد. ســريالى كه بــا توجه به درون مايه 
طنزى كه داشــت و داستانش را در يكى از مناطق 
كردنشين روايت مى  كرد توانست توجه شمار زيادى 
از مردم را به خود جلب كند و براســاس آمار مركز 
تحقيقات سازمان صدا و ســيما درباره برنامه هاى 
نوروز 98، سريال «نون. خ» پربيننده  ترين مجموعه 
نمايشــى اين ايام لقب گرفت. يكى از ويژگى هاى  
اين سريال  حضور پررنگ زنان بود كه با بازى هاى 
خود توانستند توجه مخاطبان را جلب كنند. در 
كنار بازيگران پيشكسوت صبا ايزدپناه از بازيگران 
اين سريال است كه در نقش كژال، دختر نورالدين 
خانزاده در كنار هديه بازوند، ندا قاســمى و شــيدا 
يوســفى، از بازيگران بومى جلــوى دوربين رفته و 
شخصيت متفاوت و جديدى را به نمايش گذاشته 
اســت. اين بازيگر كار خــود را از صحنه   هاى تئاتر 
آغاز كرده و دانش آموخته هنرهاى نمايشــى است. 
كارنامه كاريش در فضاى تئاتر نشان از جدى بودن 
اين عرصه براى او دارد و جوايزى همچون تنديس 
بهترين بازيگر نقش اول زن در بيستمين جشنواره 
بين المللى تئاتر دانشگاهى ايران و تنديس بهترين 
بازيگر نقش اول زن از جشــنواره شــهر در كارنامه 
كارى او ديده مى  شود. درنخستين سريال خود نيز 
نقش متفاوتى را ايفا كرده كه به نظر مى  رسد شروع 
خوبى براى اين بازيگر جوان باشد. گفت و گوى قدس 

را با او مى  خوانيد.

 با اينكه در فضاى تئاتر تجربه   هاى بسيارى 
داريد اما حضور در سريال «نون.خ» نخستين 
تجربه تصوير شما بود. بازى در يك نقش بومى 

براى شــما چگونه بود؟ چطور خودتان را به 
فضاى بومى نزديك كرديد؟

در مورد نكته اول بايد بگويم كه «نون. خ» سومين 
كار تصوير من بود، اما بله، نخستين سريالى بود كه 
در آن بــازى كردم. پيش از ايــن هم در يك فيلم 
سينمايى بازى كرده بودم كه اكران نشد. پدربزرگ 
من كرد است اما من آشنايى چندانى با زبان كردى 
نداشتم؛ با اين حال به دليل علاقه زيادى كه شخصاً 
به مناطق كردنشين دارم هميشه موسيقى بومى اين 
خطه را بسيار گوش مى  كردم. پيش از اينكه توليد 
«نون.خ» آغاز شــود نيز به اين منطقه سفر كردم و 
بــا افرادى كه آنجا زندگــى مى  كردند گفت و گو و 
ديالوگ ها را تمرين مى  كردم. طبيعتاً كســانى كه 
نقش خواهران من را در ســريال بازى مى  كردند و 
اهل كرمانشاه بودند در پيشبرد كار كمك بسيارى 

به من مى  كردند.

 شخصيت كژال دو وجه مجزا دارد؛ اول اينكه 
بايد نقش يك بومــى را بازى كنيد و ديگرى 
اينكه ويژگى  هاى شــخصيتى كژال قدرى با 
دختران ديگر متفاوت است. چطور اين كاراكتر 

را پرورش داديد؟
تن صدايى كه من براى كــژال انتخاب كرده بودم 
شــرايط را براى من قدرى راحت تر مى  كرد. همان 
طور كه مى  دانيد مردم در خطه كردستان استقامت 
و تحكمى در صحبت كردنشــان دارند و شخصيت 
كژال اين گونه بود كه فرد محكم ترى باشد و همين 
مسئله هم كمك زيادى به من كرد. فكر مى  كنم اگر 
كژال نسبت به چيزى كه در سريال ديديد، ظريف تر 
بود امكان داشــت خيلى از اصطلاحات و واژه ها به 

سمت لهجه فارسى برود.

يكى ديگر از كارهايى كه من انجــام دادم اين بود 
كه از تكه كلام ها و ضرب المثل هاى بسيارى در اين 
كار استفاده كردم و از آنجايى كه در رشته هنرهاى 
نمايشــى تحصيل كردم و به فرهنگ و هنر بومى 
علاقه فراوانى دارم؛ اين مسئله خيلى به من كمك 
كرد و خلق آن تكه كلام ها به همين واســطه اتفاق 

افتاد.

 و يك وجه ديگر از اين كاراكتر به ويژگى هاى 
شــخصيتى كــژال برمى گردد كــه او را از 

خواهرانش متمايز كرده بود.
ساختار جغرافيايى در شكل گيرى ويژگى هاى يك 
كاراكتر خيلى تأثيرگذار است. من در طبيعت اين 
آدم ها خيلى جست و جو كردم. اين ها در يك ساختار 
جغرافيايى هســتند كه طبعاً روى شخصيتشــان 
نيز اثرگذار اســت. من درباره دختران چندين نسل 
قبل كه در كردستان يا كرمانشاه زندگى مى  كردند 

بررسى كردم و متوجه شدم اين ساختار غالب آنجا 
بوده است. وقتى من در نقش كژال با آن ويژگى هاى 
خاص خودش صحبت مى  كــردم با اتفاقى مواجه 
بوديم كه نمى شد گفت آن را از خودم خلق كردم و 
ما به ازاى بيرونى ندارد، بلكه اين شخصيت براساس 
ويژگى هايى شكل گرفته كه از جغرافياى آن منطقه 

دريافت كرده بودم.
شــرايط زندگى در آن مناطق و حضور در طبيعت 
موجب مى  شــد كه زنان آن منطقه صداى واضح تر 
و بم ترى داشــته باشــند و ويژگى هاى شخصيتى 
همچون محكم و با استقامت بودن از زندگى كردن 
در چنين فضايى بيرون مى  آمد. حال ما اين ويژگى را 
به روز مى  كنيم و مى  گوييم زمخت بودند در حالى كه 
اين بخشى از شخصيت كسانى بود كه آنجا زندگى 

مى  كردند.

 آقاى آقاخانى چقدر براى پيشبرد اين نقش 
به شــما كمك مى  كرد و اساساً چقدرامكان  

مانور دادن روى اين كاراكتر را داشتيد؟
ايشان خودشان كرد هستند و پيشنهادهاى زيادى 
براى اين شــخصيت مى  دادند. البته اين را هم بايد 
بگويم پيش از اينكه بــراى اين كار اتود بزنم كژال 
هيچ محوريتى در اين اثر نداشت و درباره او پرداخت 
اساســى شكل نگرفته بود؛ اما وقتى كار را اتود زدم 
آقــاى آقاخانى خيلى با من بحــث مى  كردند و مرا 
به چالــش مى  كشــيدند و وادار مى  كردند در يك 
موقعيت هايى قرار بگيــرم كه مجموع آن ها خيلى 
به من كمــك مى  كرد. اين جنبه بــاز بودن ذهن 
كارگردان كــه تو مى  توانى به عنــوان بازيگر حق 
انتخاب داشته باشى كه چگونه كاراكترت را توليد 
كنى و شــكل دهى، بسيار خوب بود و ايشان دست 

من را باز گذاشــته بودند. فقط يكسرى اطلاعات به 
من مى  دادند كه من بايد براساس آن ها اتود مى  زدم 
و شخصيت پردازى مى  كردم كه البته چنين اتفاقى 
ناشــى از اعتمادى بود كه بين ما شــكل گرفت. از 
طرفى ديگر به دليل اينكه من از فضاى تئاتر آمده 
بودم شــرايط اين  گونه نبود كه دست من براى كار 
بسته باشد. تعامل بسيار خوبى داشتيم و كار كردن 

با سعيد آقاخانى واقعاً تجربه لذتبخش و خوبى بود.

 سريال شما پربيننده ترين مجموعه نمايشى 
نوروز امسال بود. خودتان چه بازخوردهايى از 

مردم مى  گرفتيد؟
خوشبختانه بازخوردهاى خيلى خوبى از كار گرفتيم. 
اما اگر نخواهم فقط به نكات مثبت تكيه كنم بايد 
بگويم كه شخصيت كژال به گونه اى بود كه امكان 
داشــت خيلى ها از همان ابتدا از او خوششان نياد 
و يكســرى هم او را دوست داشته باشند. پيشنهاد 
من براى كســانى كه با اين شخصيت ارتباط برقرار 
نكردنــد اين بود كه بايد جنبــه آگاهى خودمان را 
نسبت به فرهنگ يك منطقه بومى بالا ببريم و اين 
آگاهى موجب مى  شــود كه اين قضاوت را راجع به 
كژال نداشته باشيم كه او شخصيت مردانه اى دارد. 
در حالى كه من معتقدم كژال ويژگى هاى زنانه اى 
داشت كه چه بســا خيلى پررنگ تر هم بود و البته 
اين ها ويژگى هــاى زنان آن منطقــه در دوره هاى 
گذشته بوده است. اما با اين حال بازخوردهاى بسيار 
خوبى هم گرفتم. ما در دنيايى زندگى مى  كنيم كه 
همه در جست و جوى قهرمان هستند و دنبال كسى 
هســتند كه بتوانند به او اعتماد و رويش حســاب 
كننــد. به طورى كه ما هنوز هــم در حال پرورش 
اســطوره هايمان هســتيم و كژال در نوع خودش 
مى  توانست كسى باشد كه مخاطب در نگاه اول به 
او اعتمــاد كند و بتواند ايــن را بپذيرد كه او فردى 
اســت كه در هر شــرايطى از خانواده اش حمايت 
مى  كند. شــايد در يك بخش هايى اين خصيصه به 
سمت پرخاشــگرى مى  رفت كه طبعاً اين خواست 

كارگردان بود.

 خودتان كدام ويژگى كژال را دوست داشتيد 
و با آن ارتباط برقرار كرديد؟

با وجود اينكه آدم ســختى بود اما دخترى بود كه 
بــا قلبش زندگى مى  كرد و زمان هايى كه در فضاى 
خانواده قرار مى  گرفت حس راحتى و شــادى در او 
ديده مى  شد. شــايد از بيرون دختر سختى به نظر 
مى  آمد اما در واقع كســى بود كه با قلبش زندگى 
مى  كرد. اميدوارم مردم اين شــخصيت را باور كرده 
باشند و به جاى اينكه راجع به يك منطقه قضاوت 
كننــد، مجموعــه اى از آداب و رســوم را ببينند و 

بشناسند تا بتوانيم زندگى بهترى داشته باشيم.

 اين روزها مشــغول چه كارى هســتيد؛ 
پيشــنهادى براى بازى در فيلم يا سريالى 

داشته ايد؟
بله. مشــغول تمرين يك تئاتر هستم و يك سريال 
هم براى شبكه 5 به من پيشنهاد شده كه هنوز در 

مرحله پيش توليد قرار دارد.

برش

بايد جنبه آگاهى خودمان را نسبت 
به فرهنگ يك منطقــه بومى بالا 
ببريم و اين آگاهى باعث مى شود 
كه ايــن قضاوت را راجع به كژال 
نداشته باشــيم كه او شخصيت 
مردانــه اى دارد. در حالى كه من 
معتقدم كژال ويژگى هاى زنانه اى 
داشت كه چه بسا خيلى پررنگ تر 
هم بود و البته اين ها ويژگى هاى 
زنــان آن منطقــه در دوره هــاى 

گذشته بوده است

 ســينما/ زهرا اردكانى   در سال هاى اخير سينماى كمدى 
با اقبال زيادى مواجه شــده است. مردم براى رهايى از فشارهاى 
روزمــره زندگى به اين ژانر روى آورده اند تا ســاعاتى را همراه با 
خانواده به ســرگرمى و خنده سپرى كنند. البته ژانر كمدى در 
اين سال ها تغييراتى را نيز به همراه داشته است كه به شرح اين 

تحولات در دو دهه اخير در سينماى ايران مى پردازيم.
در دهــه 80 فيلم هاى كمدى، بيشــتر به كمــدى رمانتيك ها 
اختصاص داشــت كه در آن يــك زوج زن و مرد با يك ماجراى 
عاشقانه حضور داشتند. داستان عاشقانه اى كه با زبانى شيرين و 
كمدى نقل مى شد. در اين فيلم ها نقش برابر زنان و مردان را در 
روايت كمدى شاهد بوديم. كاراكتر نقش اول زن و مرد، تقريباً به 
يك اندازه در پيشبرد كمدى و شوخى هاى آن سهيم بودند. به اين 
معنا كه هم زنان در فيلم مى خندانند و هم مردان. فيلم هايى مانند 
توفيق اجبارى، آتش بس، دو خواهر و غيره از اين دست هستند. 
در ايــن فيلم ها بازيگر زن و مرد هيچ كدام جزو بازيگران كمدى 

نيســتند اما در طول داستان، هر دو در كنار هم لحظه هاى بامزه 
لفظى يا موقعيتى را خلق مى كنند.

 در دهه 90 اما ســينما از كمدى رمانتيك ها فاصله گرفته است 
و شاهد ســبك ديگرى از كمدى هستيم. اين كمدى ها معمولاً 
داراى دو يا سه كاراكتر مرد اصلى است كه در كنار يكديگر فضاى 
خنده دارى را به  وجود مى آورند. زوج ســام درخشــانى و پژمان 
جمشيدى يكى از معروف ترين آن هاست كه گاهى حميد فرخ نژاد 
نيز به آن ها اضافه مى شــود. رضا عطاران، جواد عزتى، محمدرضا 

گلزار، مهران رجبى و... نيز تيم هاى ديگر را به وجود مى آورند. 
مسئله قابل توجهى كه در كمدى هاى جديد وجود دارد، كمرنگ 
شدن نقش زنان در فيلم هاست. زنان در اين كمدى ها نقش هاى 
فرعى دارنــد. آن ها هيچ تأثير جدى در روايت داســتان ندارند. 

لحظاتى كوتاه در فيلم ظاهر مى شوند، كمى سرو صدا مى كنند 
و خيلى سريع از داستان خارج مى شوند. آن ها كاراكترهاى منفعل 
و خنثايى هستند. حضورشان در همان لحظات كوتاه نيز بامزه و 
خنده دار نيست و بيشتر حالتى جدى و عصبى گونه دارند. گاهى 
نيز فقط به عنوان زن زيبايى كه موقعيت هاى خنده دارى را براى 
كاراكترهاى اصلى مرد به وجود مى آورند ظاهر مى شــوند. از اين 
جهت مى توان گفت زنان در اين كمدى ها همانند فيلم هاى جدى 
بازى مى كنند و ما را نمى خندانند. گويى تمام موقعيت ها و شرايط 
بامزه و خنده دار در اين فيلم ها مردانه اند! به همين خاطر است كه 
كمدى هاى جديد بسيار تكرارى و بدون خلاقيت به نظر مى رسند. 
شوخى و كل كل هاى بين دو كاراكتر مرد، زد و خوردهاى متعدد، 
حماقت هاى شخصيت ها، همگى در اين فيلم ها به صورت تقريباً 

مشابهى تكرار مى شوند. به نظر مى رسد كه اگر حضور زنان در اين 
كمدى ها پر رنگ تر شــود، موقعيت هاى خنده دار تازه اى چه در 

داستان فيلم و چه در لحظات فيلم ها به وجود آيد.
 شــايد علت كمرنگ بودن حضور زنان در ســينماى كمدى 
ناشــى از ورود كمتــر فيلمســازان زن بــه اين ژانر باشــد. 
فيلمسازان زن ايرانى معمولاً دغدغه هاى جدى مانند حقوق 
زنان را داشته اند و آن را در ژانر اجتماعى و در قالب فيلم هاى 
جدى دنبال كرده اند. در ايــن ميان فقط تهمينه ميلانى در 
«آتش بس» ســينماى كمدى را تجربه كرده است كه اتفاقاً 
جزو موفق ترين فيلم هاى او نيز محســوب مى شود. شايد نياز 
باشــد كه فيلمســازان زن به اين حوزه وارد شوند و در كنار 
همه موقعيت هاى خنده دار مردانه، لحظات شــاد زنانه را نيز 
به وجود آورند، تا مخاطبان زنى كه در ســالن هاى ســينما 
حضور دارند نيز شادى هاى متناسب با روحيه و حال و هواى 

خودشان را بر پرده سينما ببينند و همذات پندارى كنند. 

زنان؛ غايب در سينماى كمدى امروز
نقد

صبا ايزدپناه از نقش خود در «نون.خ» مى  گويد

«كژال» وامدار شخصيت زنان قديمى كُرد

گفت وگو با  محمدمهدى خانمحمدى براى نخستين مجموعه شعرش

«هياهو»ى شاعرانه يك طلبه
 ادبيات/ جواد شيخ الاسلامى   محمدمهدى خانمحمدى از 
جمله شاعران طلبه است كه پس از چند سال نوشتن، نخستين 
مجموعه شــعر خود را با نام «هياهو» وارد بازار نشر كرده است. 
مجموعه شعر هياهو بتازگى توسط نشر شهرستان ادب منتشر 
و در نمايشگاه كتاب تهران به مخاطبان عرضه شده است. با اين 
شاعر جوان درباره شعرهاى «هياهو» و مسير شعرش به گفت وگو 

نشستيم كه در ادامه مى خوانيد.

  «هياهو» در چه قالب و مضمونى است؟
كتاب «هياهو» چند بخش دارد؛ بخش نخســت كتاب بيشتر 
حاوى شعرهاى حديث نفس و توحيدى است و چند غزل با اين 
مضامين. پس از بخش نخست، كه به نوعى تحميديه و به سبك 
كتاب شــعر قدماست، وارد شعرهاى عاشقانه مى شويم و پس از 
آن هم شــعرهاى اعتراضى و اجتماعى قرار دارند. درنهايت هم 
شعرهاى آيينى قرار گرفته اند كه شايد جدى ترين بخش كتاب، 
دست كم از سمت خودم باشد، اما حجم اين بخش ها خيلى زياد 
نيست، يعنى اين طور نيست كه در هر بخش مثلاً 30-20 تا شعر 
داشته باشم. كل كتاب 72 صفحه است. اضافه بر غزل هايى كه 
در بخش هاى اول بود، 6-5 رباعى هم در آخر كتاب است. شايد 
بتوان گفت اين كتاب به نوعى كارنامه شاعرى من از سال 89 به 
بعد باشد. چكيده تلاش هايم در ساحت هاى مختلف در كنار هم 

قرار گرفته اند و هياهو را ساخته اند.
از سال 89 تا سال 98 حدود 90 شعر بود. ابتدا اين 90 شعر را نزد 
سعيد بيابانكى بردم و نظر ايشان را خواستم. آقاى بيابانكى تعدادى 
را كه به نظرشان خوب بودند، علامت زدند. با محمدجواد شرافت 
و حســن بياتانى هم درباره شعرها صحبت كرديم و گلچينى از 
همان 90 تا را كنار گذاشتيم. پس از اين مراحل خودم نشستم 
و شعرهايى را كه انتخاب شده بودند، بالا و پايين كردم. تصميم 
نهايى را خودم مى گرفتم كه كدام شعر را انتخاب كنم و كدام را 
بيرون بگذارم. شــايد شعرهايى بود كه دوستان خط زده بودند، 
ولى در نهايت در كتاب قرار دادم و يا شعرى كه دوستان انتخاب 
كرده بودند، اما من بنا بر نكاتى كنار گذاشتم. غير از اين دوستان 

مؤسســه شهرستان ادب روى شعرها پيشنهادهايى داشتند كه 
تــلاش كردم آن ها را اصلاح كنم. ولــى هدف من از جمع آورى 
اين كتــاب صرف خوب بودن آن نبود. دنبال اين نبودم كه يك 
مجموعه قوى و يكدست به لحاظ ادبى كار كنم، بلكه مى خواستم 
در كنار شــعرهاى جدى تر، آثارى هم باشــد كه براى مخاطب 
جذاب و خواندنى باشــد. مثلاً شعر شهيد آوينى به اين دليل در 
مجموعه قرار گرفت كه هم ســوژه آن خاص بود و هم اينكه در 
فضاى مجازى خيلى مطرح شده بود و مخاطب به آن اقبال نشان 
داده بود. اگرچه همين شعر به لحاظ تكنيكى شايد خيلى خوب 
نباشد و اشكال هاى زيادى هم داشته باشد. در مجموع آنچه مهم 
بود، خسته كننده نبودن كتاب بود. نمى خواستم يك مجموعه 
شــعر خوبِ خسته كننده داشته باشم. براى همين تلاش كردم 

با انتخاب شعرها كتاب را متنوع و جذاب تر كنم.

 خودتان فكر مى كنيد در شعر تحت تأثير چه نگاهى 
هستيد و كتاب هياهو در چه مسيرى حركت مى كند؟

به دليل اينكه مدتى اســت بيدل مى خواندم بعضى از شــعرها 
تحت تأثير نگاه فكرى و زبانى بيدل است. اگرچه در سبك هندى 
ارتباط افقى مهم تر از ارتباط عمودى غزل است، من تلاش كردم 
ارتباط عمودى ابيات را حفظ كنم. مثلاً در شعر نخست كتاب كه 
شــعرى توحيدى است، تلاش كردم تمام شعر حول يك محور 

باشد كه وحدت وجود است. 
 در شعرهاى عاشقانه هم نظام فكرى نداشتم. مثلاً اين گونه نبود 
كه بنشينم و درباره خصوصيات معشوقم فكر كنم. براى همين 
بعضى از شعرهاى عاشقانه كتاب، مثل شعر فاضل نظرى، از مدل 
فكرى خودم خارج اســت. يعنى هر كس شــعر را بخواند و مرا 
هم بشناســد، باور نمى كند آن را من نوشــته ام. چون شعرهاى 
عاشقانه كتاب حال و هوايى دارند كه شايد به خيلى از شاعران 
ديگــر بخورند، اما به من به عنوان يك آخوند نمى خورد. اما كار 
اصلى خودم و آن قسمت از كتاب كه برايم مهم و جدى تر است، 
شعرهاى آيينى است. درباره شعرهاى آيينى نگاه جدى ترى دارم. 
مثلاً در سه شعر خطبه حضرت زينب(س) و خطبه ام كلثوم(س) 

و ديدار حبيب و ميثم سه برش تاريخى را تبديل به شعر كرده 
ام. در قدماى ما هم اين سابقه هست كه يك واقعه تاريخى را به 
متن و نثر تبديل كنند، اما اكنون نياز است با زبان شعرى روز و 
ظرافت ها و لطافت هايى كــه دارد، وقايع تاريخى را به روز كنيم. 
متأسفانه اين نوع كارها در شعر آيينى ما اتفاق نمى افتد و كمتر 
به آن پرداخته شــده است. خود من پس از كتاب، شعر ديگرى 
درباره خطبه حضرت زهرا(س) گفته ام و دارم در همين سير كار 
مى كنم. جدا از اين به خاطر علاقه اى كه به بيدل دارم، دوســت 
دارم انديشه بيدل را با زبان و شعر امروز بيان كنم، يعنى شعرهايى 

در فضاى محتوايى بيدل.

 فكر مى كنيد در كتاب هاى بعدى، شعرهاى عاشقانه را به 
همين روال ادامه بدهيد؟

من مدتى است كه ديگر شعر عاشقانه ننوشته ام و طرفش نمى روم. 
نوشتن شعرهاى عاشقانه بيشتر براى اين بود كه قلق شعر دستم 
بيايد. دوســت دارم همان فضاى آيينى و حديث نفس را ادامه 

بدهم و آن شكل از شعرم را به نقطه خوب و روشنى برسانم. 

 يك اتفاق ويژه درباره كتاب شما تحسين  كتاب هياهو 
توسط رهبرى  است. توضيح مى دهيد؟

وقتى مقام معظم رهبرى به غرفه شهرستان ادب رفتند، خود من 
در نمايشــگاه نبودم. اتفاقى كه افتاد اين بود كه رهبرى به غرفه 
شهرستان ادب مى روند و چند كتاب را ورق مى زنند. در اين بين 
يكى از كتاب هايى كه تورق كرده اند كتاب من بوده است. چند تا 
از شعرها را مى خوانند و مى پرسند كه شاعر اين كتاب از بچه هاى 
شهرستان ادب هســتند؟ بچه هاى غرفه جواب مى دهند، بله و 
رهبرى فرموده اند، شــعرهاى كتاب خيلى خوب است و تشويق 
كرده اند. وقتى خبر اين اتفاق را شنيدم، در جلسه اى بودم و خيلى 
ذوق كردم، طورى كه ديگر نمى فهميدم ديگران چه مى گويند! 

واقعاً خيلى خوشحال شدم. 

 فكر مى كنم تا اينجا به عنوان نخستين كتاب تجربه 

خوبى به دست آورده ايد.
بله. در اين مدت و در حوزه شعر، خدا عنايت زيادى به من داشته 
اســت و از اين بابت واقعاً خوشحالم. مثلاً كتاب هياهو پيش از 
چاپ، در جشــنواره ســوره حوزه هنرى برگزيده شد، با شرايط 
خوبى چاپ شد، به نمايشگاه رسيد، تا حالا فروش خوبى داشته 
است و در نهايت هم رهبرى كتاب را خواندند و تشويق كردند؛ 

اين ها واقعاً لذتبخش و خوب بود.

 فروش كتاب در نمايشگاه كتاب چطور بود؟ 
الحمدالله كتاب هياهو پرفروش ترين كتاب شهرستان ادب بوده 
است. البته اين حرف من براى يكى دو روز پيش است كه كتابِ 
پرفروش غرفه شهرستان ادب بود. يك نكته جالب اين است كه 
وقتى مخاطبان كتاب من را در غرفه مى ديدند، برايشان خيلى 

جالب بود كه يك آخوند شاعر باشد و اين شعرها را گفته باشد.

گفت و  گو
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